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Vila-real	viu	Santa	Caterina
La tradicional fira, declarada Festa d’Interés Turístic 
Provincial, trau al carrer milers de persones atretes per 
l’oferta de les prop de 240 parades participants.

L’ESPECtACLE	DE	SARA	
BARAS,	SEgonA	PRoVA	
PILot	ARtíStICA	AL	CtE

12gUMBAU	toRnA	A	LA	
CIUtAt	PER	RELLAnçAR	LA	
fIgURA	DEL	PIntoR	LoCAL

21

La gala de lliurament de guardons reu-
neix agents de tot l’ecosistema emprene-
dor i empresarial de Castelló per a pro-
moure la innovació com a factor estratè-
gic i contribuir a la competitivitat.

Akiwifi,	foodration4all,	
Amazing	Up	i	grábalo,	
Premis	globalis	2019

La	comissió	especial	per	la	
convivència	entre	veïnat	i	
penyes	es	reunirà	cada	mes
L’objectiu és adaptar la normativa actual a la nova realitat 
amb consens polític i també dels agents socials implicats

L’ens revisarà i valorarà ara l’eficàcia de les mesures 
adoptades en les dues festes patronals d’enguany

Inauguren	el	CRIS	
de	Manantial	amb	
65	usuaris	inicials

La ciutat suma un nou recurs 
al barri sociosanitari on ja estan 
l’Associació d’AlzhÈimer i del 
càncer amb l’engegada del Cen-
tre de Rehabilitació i Integració 
Social (CRIS) per a persones amb 
problemes de salut mental.

U

L’educació	local	es	
suma	als	projectes		
Erasmus+	de	la	UE

V i l a - r e a l  c o m p t a  e n 
l’actualitat amb sis centres 
educatius, tant d’infantil i pri-
mària com instituts de secun-
dària i batxillerat, que desen-
volupen projectes en el marc 
dels programes Erasmus+ que 
finança la Unió Europea.

U

Actes	per	a	gaudir	
el	nadal	amb	
intensitat	i	il·lusió

La Fira de Nadal, l’encesa, 
la Trobada de Corals i altres 
activitats programades per di-
ferents associacions i entitats 
ofereixen opcions per a tots 
els públics i edats.

U

300	persones	en	el	
Campionat	d’Arts	
Marcials	Xineses

La cinquena edició, organit-
zada per Rubén Solera, convo-
ca esportistes internacionals de 
Portugal, França, Itàlia i Rússia 
al Centre de Tecnificació en 
modalitats com kungfu, wus-
hu, taiji quan o wudang.

U



La Fira de Nadal torna aquest desembre a la Murà 
amb pista de gel, atraccions i un espai comercial 
El recinte estarà en funcionament del 20 de desembre al 3 de gener en horari de matí i vesprada amb activitats per a tota la família 

La pista de gel, que canvia d’ubicació, tornarà a ser un dels principals reclams d’aquesta proposta.

V ila-real dotarà les festes 
nadalenques, per segon 
any consecutiu, de la Fi-
ra de Nadal a l’avinguda 

de la Murà. Un espai de dinamit-
zació social i econòmica que fo-
mente, d’una banda, l’atractiu 
de la ciutat per a gaudir del 
temps d’oci i d’altra banda, siga 
un revulsiu directe per a la zona 
centro i indirectament la resta 
de zones comercials de la ciutat. 
Des de la Regidoria d’Economia 
consideren que la instal·lació 
d’aquest recinte d’oci i comerç 
aportarà al municipi un flux de 
visitants, tant locals com d’altres 
ciutats veïnes, que beneficiarà 
tant les activitats comercials com  
les de restauració amb la conse-

cial, una altra d’atraccions i una 
última d’activitats d’animació.

L’activitat estarà operativa en-
tre el 20 de desembre de 2019 i 
el 3 de gener de 2020. L’horari 
de funcionament serà de 10.00 a 
14.00 i de 17.00 a 20.30 hores. Les 
tasques de muntatge s’iniciaran 
el 16 de desembre, i les de des-
muntatge a partir de l’últim dia 
d’activitat fins al 5 de gener, a les 
10.00 hores, per a la seua neteja 
per part dels serveis municipals. 
Data de conclusió que ve marcada 
per la Cavalcada dels Reis d’Orient 
que passa per aquesta avinguda la 
vesprada del 5 de gener.

El recinte comptarà amb la 
instal·lació d’un mínim de 18 
casetes aptes per a la seva funció 

comercial, construïdes en fusta. 
Aquestes estructures seran ocu-
pades per venedors seleccionats 
per l’Associació de Comerciants 
Local UCOVI (Unió de Comerç de 
Vila-real), amb habilitació per a 
la pràctica comercial als quals 
no s’exigirà cap pagament per 
l’ocupació. La contractista po-
drà instal·lar altres elements de 
venda, com a xurreries, venda de 
cotó, fruita seca, o altres produc-
tes típics, que podran cobrar pels 
seus productes. En el recinte es 
reserva un espai d’animació in-
fantil en el qual es desenvolupa-
rà l’activitat.

El consistori va traure a licita-
ció la gestió d’aquest espai per 
uns 51.000 euros, IVA inclòs. 

El consistori tancarà al tránsit, com ja va fer l’any passat, un tram de l’avinguda tres setmanes.

güent generació econòmica en el 
municipi que incremente la crea-
ció d’ocupació.

La Fira comptarà amb dife-
rents atraccions i activitats com 
una pista de gel natural, ca-
vallets o casetes de venda que 
ocuparan l’espai comprés entre 
l’avinguda del Cedre i el carrer 
de Ramón y Cajal. Una de les 
novetats, segons va explicar el 
regidor d’Economia, Xus Madri-
gal, serà el canvi d’ubicació de la 
pista de gel que passarà a estar 
a la zona més propera a la plaça 
Major en comptes d’estar davant 
de l’Auditori municipal com es 
va instal·lar l’any passat. Així 
doncs, la Fira de Nadal comptarà 
amb tres espais: una zona comer-

L’equip de govern 
va impulsar l’any 
passat aquesta 
iniciativa per a 
incentivar l’activitat 
comercial a la ciutat

Música i esperit nadalenc de la mà amb 
les dues actuacions del VII Festival Coral
La regidora de Cultura, Rosario 
Royo, acompanyada de la presi-
denta de la Coral Sant Jaume de 
Vila-real, M. Amparo Peña, ha 
presentat el VII Festival Coral de 
Nadales 2019 a la Casa dels Mun-
dina. L’esdeveniment musical, or-
ganitzat per la Coral Sant Jaume, 
portarà l’esperit nadalenc amb 
dues actuacions aquest mes.

La primera, que tindrà lloc 
el dia 5, a les 22.30 hores, a 
l’Auditori Municipal Músic Ra-
fael Beltrán, es tracta d’un con-
cert innovador de la Coral Sant 
Jaume en col·laboració amb 
l’Orquestra Simfònica de Vila-
real. «És un concert que podríem 
escoltar a Broadway, perquè són Integrants de la Coral i la regidora de Cultura durant la presentació.

melodies nadalenques interna-
cionals i valencianes, sempre de 
la mà de la Simfònica, del nostre 
cor i del bon fer del nostre direc-
tor Alfredo Sanz», ha explicat la 
presidenta de la Coral.

Sympopnika. The Christmas 
Series també comptarà amb els 
il·lustres músics José Luis Brau-
lio, José Justo Clemente i Rubén 
Franch com a caps de cartell, 
juntament amb la participació 
especial, sent novetat en aques-
ta edició, dels cors infantils dels 
col·legis vila-realencs Botànic Cal-
duch i Concepció Arenal.

En clau més tradicional, el dia 
22 de desembre, a la basílica de 
Sant Pasqual, la Coral Sant Jau-

me obrirà les portes del Nadal 
amb la XXVII Trobada de Nadal, 
oferirà un concert nadalenc en 
conjunt amb el Cor Carnevale 
de Borriana, l’Orquestra de Pols 
i Pua Francesc Tàrrega i, de nou, 
amb la col·laboració dels cors in-
fantils de Botànic Calduch i Con-
cepción Arenal.

Per la seua part, Royo ha des-
tacat la participació de la Coral 
Sant Jaume en els esdeveniments 
musicals de Vila-real, a més de la 
varietat cultural que s’ofereix 
per a aquest Nadal. «Enguany te-
nim una oferta musical molt va-
riada per a gaudir del Nadal i la 
cultura és el que ens uneix», ha 
conclós la regidora.
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La tradicional encesa de les llums 
dona la benvinguda al Nadal
La companyia Xarxa Teatre ha estat l’encarregada de les accions de dinamització 

L a tradicional encesa de les 
llums ha donat la benvin-
guda a l’època nadalen-
ca. Xarxa Teatre ha estat 

l’encarregada de donar el tret 
d’eixida a un mes de programa-
ció especial destinada a dinamit-
zar el comerç i l’activitat en la 
ciutat. La companyia de teatre va 
realitzar una cercavila des de la 
plaça Major, i va continuar pels 
carrers de la zona del centre, per 
a tornar a la plaça Major, on la 
reina de les festes, Carmen Ru-
bert, les seues dames i autoritats, 
encapçalades per l’alcalde, José 
Benlloch, van encendre la flama 
que va il·luminar els carrers de 
Vila-real per a celebrar les festes 
de Nadal i l’inici de l’any nou.

Des de la Regidoria d’Economia 
s’espera «donar enguany un 
gran impuls al comerç local, 
gràcies a la col·laboració entre 
l’Ajuntament de Vila-real, els es-
tabliments de la Unió de Comerç 
Vila-real (Ucovi) i els venedors del 
Mercat Central, amb l’objectiu 
de retindre i atraure les compres 
nadalenques, i que es genere 
economia a la nostra ciutat», ha 
afirmat el regidor responsable de 
l’àrea, Xus Madrigal.

RENOVACIÓ
Com és habitual, la il·luminació 
ha sigut instal·lada pel Depar-
tament de Serveis Públics, que 
ha tret una nova licitació de 
dos anys per a renovar les llu-
minàries. «Hem prioritzat les 

grans avingudes de la nostra 
ciutat, així com tots els carrers 
del centre comercial juntament 
amb la plaça Major, que compta-
rà amb una il·luminació especial 
a la Casa de la Vila i l’arbre de 

Nadal», ha explicat Francisco Val-
verde, edil de Serveis Públics.

L’encesa va donar el tret 
d’eixida d’un mes amb una com-
pleta agenda d’activitats per a 
tots els públics.

L’ajuntament és un dels espais que llueix diferent durant les dates nadalenques.

Un cercavila pels carrers del centre va apropar l’animació a la ciutadania.

Calendari solidari a benefici 
de Rusc, amb la història 
dels carrers de la localitat

L’alcalde, José Benlloch, ha de-
fés els valors de col·laboració, 
solidaritat i cooperativisme 
que representa la Fundació 
Caixa Rural Vila-real durant la 
presentació del calendari soli-
dari que cada any edita aquesta 
entitat i que en aquesta ocasió 
recaptarà fons en benefici de 
l’Associació de Diversitat Fun-
cional i de Capacitats, Rusc. 

El president de Caixa Ru-
ral, Enric Portalés, ha expli-
cat que la iniciativa solidària 
d’enguany pretén destacar «el 
treball de les 80 famílies que 

formen part de l’Associació 
Rusc i que treballen per a la in-
clusió social d’aquests joves» 
i ha detallat que el calenda-
ri, que es pot obtindre a can-
vi d’un donatiu de dos euros, 
recull en aquesta ocasió dades 
sobre la toponímia dels ca-
rrers de Vila-real i la seua evo-
lució a través de les diferents 
èpoques. L’historiador Jacinto 
Heredia ha sigut l’encarregat 
d’elaborar el contingut del ca-
lendari, amb la col·laboració 
de la Regidoria de Normalitza-
ció Lingüística.

Representants de Caixa Rural i el consistori amb la presidenta de Rusc.

+ ACTES dE NAdAL 2019
Fins al 6 de desembre
InscrIpcIó al 42é concurs
de Betlems de lluïsos VIla-
real - Al web lluisosvila-real.org i a 
la seu de l’entitat

12 de desembre – 17.00 hores
confeccIó I mostra de cen-
tre florals nadalencs - Sala
d’actes de la Fundació Caixa Rural

del 13 al 15 de desembre: divendres 
de 17 a 21 h / dissabte de 10 a 14 
h i de 17 a 21 h / diumenge de 10 a 
14 h. - IV troBada d’artesans 
casa dels mundIna

14 de desembre – 18.00 hores
Betlem VIVent solIdarI
Parròquia dels Sants Evangelistes

14 de desembre – 19.00 hores
concert de nadal del cor
cIutat de VIla-real
Sala d’actes de la Fundació Caixa 
Rural

del 20 de desembre al 3 de gener 
– de 10.00 a 14.00 h i de 17.00 a 
20.30 h.
fIra de nadal
Avinguda de la Murà (entre av. Cedre 
i Ramón y Cajal)

20 de desembre – 18.30 hores
nadal soBre rodes amB el 
cluB patí VIla-real
Eixida des de la plaça Major

21 de desembre – 19.30 hores
concert de nadal de soca-
rrats symphonIc pop-rock 
- Auditori Municipal Músic Rafael 
Beltrán Moner

21 de desembre – 19.45 hores
BenedIccIó del Betlem na-
polItà - Església Arxiprestal

21 i 22 de desembre: dissabte a les 
17.00 hores / diumenge a les 11.00 
hores - Betlem VIVent - Parrò-
quia de Santa Isabel
22 de desembre – 10.00 i 12.00 
hores - Parròquia de Sant Francesc 
i sala d’actes de la Fundació Caixa 
Rural

22 de desembre – 19.45 hores
XXVII troBada de nadal de 
la coral sant Jaume - Basílica
de Sant Pasqual

26 de desembre – 10.30 hores
entrega de cartes als
mIssatgers reIals - 
Plaça Major

26 de desembre – 18.00 hores
pregó de reIs de JoVentut
antonIana
Sala d’actes de la Fundació Caixa 
Rural

26 de desembre – 19.30 hores
mIssa en do maJor op. 86 de 
BeethoVen
Església Arxiprestal

27 de desembre – des de les 19.00 
hores - X sant sIlVestre del 
cluB trIatló VIla-real - Eixi-
da des de l’avinguda de la Murà

28 de desembre – 18.00 hores
espectacle flamenc nada-
lenc a BenefIcI de XIcaes
- Sala d’actes de la Fundació Caixa 
Rural

29 de desembre – 17.00 i 19.00 h.
musIcal InfantIl dIsnema-
nIa2 a BenefIcI de conquIs-
tando escalones
Auditori Municipal Músic Rafael Bel-
trán Moner

La Caixa Rural reparteix 
al Mercat Central els lots 
nadalencs per als jubilats

La Regidoria d’Economia i la 
Caixa Rural Vila-real col·laboren 
en el repartiment dels tradicio-
nals lots nadalencs que entrega 
l’entitat bancària vila-realenca, 
que per primera vegada es lliu-
ren al Mercat Central. La inicia-
tiva s’emmarca en l’objectiu de 
l’àrea que dirigeix el regidor 
Xus Madrigal d’incentivar les 
vendes i dinamitzar el recinte 
municipal.

El repartiment de lots nada-
lencs de Caixa Rural Vila-real 
es va iniciar el 27 de novem-

bre entre els pensionistes vila-
realencs que tenen domicilia-
da la seua pensió en l’entitat. 
En total, s’entregaran prop de 
4.700 d’aquests paquets.

Juntament amb els lots, 
s’entrega un regal als pensio-
nistes, així com un val patro-
cinat pels venedors per valor 
de cinc euros canviable per a 
compres superiors a 50 € a les 
parades del Mercat Central i 
un altre xec de cinc euros per 
a canviar a la Tenda Taula de la 
Cooperativa Catòlica Agrària.

Milers de persones han passat per les instal·lacions del Mercat a pel lot.
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La comissió per la convivència de penyes 
i veïnat es reunirà amb caràcter mensual
Es valoraran les accions realitzades les darreres festes patronals i es plantejaran noves mesures a implantar

L ’Ajuntament ha celebrat 
la reunió constitutiva per 
a aquest mandat de la co-
missió informativa espe-

cial creada a l’inici de l’any amb 
la finalitat d’establir un nou 
marc regulador que permeta 
compatibilitzar l’activitat dels 
casals, tant durant les festes com 
la resta de l’any, amb el descans 
del veïnat. En aquesta primera 
reunió de constitució, presidi-
da per l’alcalde de la ciutat, José 
Benlloch, s’ha configurat la no-
va composició de l’òrgan -amb 
la incorporació dels nous grups 
polítics representats en el Ple- i 
s’ha aprovat el règim de sessions 
ordinàries que fixa una convoca-
tòria mensual que se celebrarà el 
primer dimarts de cada mes.

Així mateix, s’ha procedit a 
elegir la presidència d’aquesta 
comissió, que a partir d’ara assu-
mirà la primera tinent d’alcalde 
de Seguretat Ciutadana i coordi-
nadora d’Alcaldia, Silvia Gómez, 
a proposta del primer edil i des-
prés de la pertinent votació. La 
Comissió Informativa Especial 
per a la Regulació de la Normati-
va de Convivència amb les Penyes 
estarà formada per set represen-
tants del Partit Socialista, dos del 
Partit Popular i un representant 
de cadascun de la resta de grups 
municipals (Compromís, Unides 
Podem, Ciutadans i Vox).

G ó m e z  h a  r e c a l c a t  q u e 
l’objectiu és «adaptar l’actual 
normativa a la nova realitat dels 
casals i solucionar els problemes 
d’incivisme i molèsties, especial-
ment en algunes zones de gran 
concentració de penyes». Per a 

La comissió es va reunir per primera vegada des de les eleccions municipals i va renovar els integrants polítics.

les zones més concorregudes, 
així com la campanya especial 
per a combatre l’abocament de 
voluminosos.

Així mateix, la comissió espe-
cial també analitzarà l’informe 
de la Policia Local sobre el cens 
de casals, després del treball rea-
litzat per aquest departament 
per a actualitzar les dades, esta-
blint l’obligatorietat que totes les 
penyes tinguen el seu casal ins-
crit en el Registre Municipal.

això es treballarà en la modifica-
ció de l’Ordenança de convivèn-
cia ciutadana a partir del con-
sens entre els grups polítics i els 
agents socials implicats.

De fet, la presidenta de la co-
missió ha recordat que en les 
posteriors reunions es convida-
rà també a assistir els col·lectius 
afectats, com la Junta de Festes, 
la Comissió de Penyes i represen-
tants del Consell de Participació 
Ciutadana, a més dels tècnics 

dels departaments municipals.
Entre les primeres accions 

de l’ens està revisar i valorar 
l’eficàcia de les mesures adopta-
des en les passades festes patro-
nals, tant del mes de maig com 
de setembre. Algunes d’aquestes 
mesures van ser el reforç de les 
accions per a solucionar el pro-
blema de la brutícia i residus en 
la via pública, amb l’increment 
de les tasques de neteja i la 
instal·lació de banys químics en 
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eL pp critica La gestió 
de L’equip de govern per 
perdre dues subvencions

El PP de Vila-real ha repro-
vat l’equip de govern per per-
dre dues subvencions a càrrec 
de la Diputació de Castelló, 
una de 24.678 euros per a la 
reforma del Teatre Tagoba i 
una altra de 12.982 euros pel 
Gran Casino per «no haver jus-
tificat correctament la despe-
sa». Els populars han demanat 
a l’ens provincial alternatives 
per a no perdre els diners i 
han lamentat la «mala gestió» 
de l’equip de govern.

U

breus

ciutadans voL equiparar 
Les pensions per viduïtat a 
Les pareLLes de fet

Ciutadans ha presentat una 
proposta al Ple per a equiparar 
les pensions per viduïtat a les 
parelles de fet. «Actualment, 
només es concedeix aquest 
dret als matrimonis i, tenint 
en compte que el model de 
famílies ha variat i molt, la le-
gislació hauria d’adaptar-se en 
aquest sentit», ha explicat la 
portaveu adjunta, Natalia Gil, 
que ha instat el Govern central 
a actualitzar la normativa.

U

obrin L’adjudicació de 
20 parceL·Les deLs horts 
urbans fiLa 13

L’Ajuntament ha convocat 
la concessió d’ús de 20 parcel·les 
dels horts urbans municipals 
Fila 13, 19 individuals d’entre 
35 i 42 metres quadrats i una 
parcel·la, 73 m2, destinada a as-
sociacions sense ànim de lucre. 
Segons les bases, els interessats 
disposen de 30 dies naturals 
des del 13 de novembre per a 
presentar les sol·licituds.

U

Municipal

turisme programa visites guiades fins a 
juny per a difondre el patrimoni local
La Regidoria de Turisme llança 
per primera vegada un progra-
ma de visites i rutes guiades gra-
tuïtes amb l’objectiu de donar a 
conéixer la part menys coneguda 
de la història i el patrimoni de la 
ciutat. De la mà d’historiadors, 
arqueòlegs i guies turístics habi-
litats, s’han programat un total 
de huit eixides fins a juny, per a 
la promoció turística de Vila-real, 
dirigides tant a veïnat com a visi-
tants. Així ho ha detallat el regi-
dor de Turisme, Diego Vila, que 
ha presentat el programa al cos-
tat de l’historiador i arqueòleg Jo-
sé Albelda, gerent de Arqueocas, 
empresa local que s’encarrega de 

realitzar les rutes guiades.
Les visites seran gratuïtes i es 

realitzaran en grups de 30 perso-
nes. La primera, la de l’1 de des-
embre, va versar sobre els estils 
arquitectònics de la ciutat. La se-
gona tindrà lloc el 15 de desem-
bre i estarà enfocada al turisme 
religiós, incloent una pujada al 
campanar. Totes dues es van om-
plir en poques hores.

El 26 de gener s’ha programat 
de nou la visita d’estils arquitec-
tònics; el 29 de febrer, mes de les 
Festes Fundacionals, tindrà lloc 
una ruta medieval, en horari 
nocturn; la ruta del 29 de març 
serà de nou sobre patrimoni re-

ligiós; abril portarà una visita 
guiada, el dia 26, sobre la Guerra 
Civil, «en la qual donarem a co-
néixer alguns aspectes no cone-
guts sobre aquesta etapa negra 
de la història i parlarem, entre 
altres qüestions, dels refugis an-
tiaeris», indica Albelda; el 31 de 
maig s’ha programat la ruta so-
bre patrimoni hidràulic del Mi-
llars i, el programa es tancarà el 
28 de juny amb la ruta El Termet: 
5.000 anys d’història.

Les inscripcions es poden rea-
litzar a l’oficina de Turisme pre-
sencialment o via telefònica en el 
964 547 248, en horari de 10.00 a 
14.00 hores.el primer grup, amb el regidor diego vila inclòs, va conéixer l’arquitectura.



El barri sociosanitari suma un nou recurs amb 
l’obertura del CRIS de Fundació Manantial
Les instal·lacions disposen de 70 places, de les quals ja estan ocupades 65 a través del concert amb la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives

Autoritats autonòmiques i locals van acompanyar els representats de Manantial durant l’acte.

V ila-real reforça la seua 
vocació de prestació de 
serveis comarcals amb 
l’obertura del Centre de 

Rehabilitació i Integració Social 
(CRIS) de la Fundació Manantial 
per a persones amb malaltia 
mental. L’alcalde, José Benlloch, 
ha visitat les instal·lacions, en 
funcionament des de l’abril pas-
sat, al costat del president de la 
Fundació Manantial, Francisco 
Sardina, i el secretari autonòmic 
d’Igualtat i Diversitat, Alberto 
Ibáñez, en un acte en el qual han 
participat també altres autori-
tats, representants de la corpo-
ració municipal, professionals i 
usuaris del centre, i que ha servit 
per a donar a conéixer els serveis 
que ofereix aquest nou recurs

El nou CRIS de salut mental 
s’ha construït sobre una parcel·la 

puguem, derrocarem per a cons-
truir un edifici modern, amb 
capacitat per a acollir entitats 
que ens ajuden a cuidar-nos». 
L’objectiu és «anar construint 
un barri sociosanitari, una zona 
on es puga cooperar i concentrar 
serveis comarcals», ha recalcat.

El president de Manantial ha 
destacat el canvi d’estratègia per 
part de la Generalitat Valencia-
na cap a un model d’atenció a 
les persones amb malaltia men-
tal greu però també de «respecte 
dels drets», cosa que va en la línia 
del treball que realitza la funda-
ció. Sardina ha donat la mà a la 
Conselleria d’Igualtat i Políti-
ques Inclusives per a continuar 
«aportant la nostra experiència, 
després de quasi 25 anys» de tre-
ball per la integració de les per-
sones amb malaltia mental i de 

manera especial ha agraït el bon 
acolliment rebut a Vila-real i la 
predisposició de l’Ajuntament i 
entitats com la Fundació Caixa 
Rural Vila-real per posar en mar-
xa nous projectes.

ElIMInACIó dE l’EStIgMA
Per part seua, Ibáñez, ha recone-
gut l«l’extrema responsabilitat» 
de la Fundació Manantial per ha-
ver construït el CRIS en «temps 
rècord» perquè poguera inte-
grar-se en el concert social de la 
Generalitat aquest 2019 i ha ce-
lebrat que Vila-real compte amb 
un recurs d’aquest tipus. Ibáñez 
ha incidit en l’aposta de la Con-
selleria per «passar d’un model 
d’estigma, de por», en relació a la 
malaltia mental, «cap a un model 
d’inclusió, obert i comunitari» i 
cap a una societat inclusiva. 

Benlloch va destacar la importància de crear un barri sociosanitari de referència comarcal.

de prop de 1.200 metres quadrats 
cedida per l’Ajuntament de Vila-
real a la Fundació Manantial, en-
titat que ha sufragat els prop de 
800.000 euros que ha suposat la 
construcció. 

Les instal·lacions compten amb 
una capacitat de 70 places, de les 
quals en aquests moments estan 
ja ocupades 65, a través del con-
cert amb la Conselleria d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives.

Benlloch ha defensat el canvi 
cap a una «política de proximi-
tat» i ha destacat la voluntat de 
l’equip de govern d’impulsar el 
barri sociosanitari, a l’entorn 
d’aquest nou CRIS, on tam-
bé se situa el Centre de Dia 
d’Alzhèimer d’AFA Castelló i la 
seu de l’Associació Espanyola 
contra el Càncer, en l’antic edi-
fici de l’escola taller que «només 

El centre s’ha alçat a 
una parcel·la d’uns 
1.200 m2 prop de 
la seu de l’AECC i 
i el centre de dia 
d’Alzheimer
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Benlloch i gómez declaren al Jutjat per les 
tasques i defenen l’actuació municipal
«No és normal que tot just co-
mençar, sense que encara s’haja 
pronunciat cap jutge, ens porten 
a declarar com a presumptes de-
linqüents». Aquestes van ser les 
paraules de l’alcalde, José Ben-
lloch, després de comparéixer 
com investigat per la coneguda 
querella de les tasques al Jutjat 
de Primera Instància i Instrucció 
número 3 de Vila-real.

Tant Benlloch com la regidora 
de Seguretat Ciutadana, Silvia 
Gómez, estaven citats davant la 
justícia després que una comu-
nitat de veïns del carrer del Pare 
Molina els denunciara el passat 
maig per, suposadament, no ac-
tuar per a minimitzar els sorolls gómez i Benlloch van arribar junts al Palau de Justícia per a declarar.

dels establiments i no atendre les 
queixes dels residents, per la qual 
cosa els van imputar un delicte 
de prevaricació administrativa i 
contra l’ordenació del territori i 
el medi ambient.

El primer edil, que ha advo-
cat en tot moment per «generar 
convivència» entre el desenvolu-
pament d’aquestes activitats co-
mercials i el descans veïnal, ha 
lamentat l’ús electoralista de la 
querella, ja que es va fer pública 
el dia 17 de maig, Sant Pasqual, 
el patró de la ciutat, durant la 
campanya de les eleccions locals, 
per la qual cosa la demanda va te-
nir «una intenció clara d’influir 
en el vot dels ciutadans».

Benlloch va explicar que «tant 
la regidora com jo ens hem 
acollit al dret de no contestar 
a l’acusació, només als nostres 
advocats. El jutge no ens ha fet 
preguntes» i va indicar que la re-
presentació municipal va apro-
fitar la seua declaració per a 
presentar un llistat de mesures 
que l’Ajuntament ha adoptat en 
aquesta zona d’oci «des de la pri-
mera denúncia que es va presen-
tar l’any 2017».

Els hostalers d’aquest carrer, 
que també hauran de declarar, 
han iniciat una recollida de sig-
natures -en necessiten 5.058- per 
a elevar al Ple una proposta per a 
solucionar la problemàtica.



El Mercat Central será gastromercado con 
nuevos puestos y servicio de cafetería
Economía pretende reconvertir este espacio para dinamizar las ventas y atraer a nuevos compradores

E l Mercat Central emprende 
su reconversión hacia un 
modelo de gastromercado 
para dinamizar las ventas 

y atraer a un mayor público al re-
cinto. Para ello, la Concejalía de 
Economía licitó la concesión de 
siete puestos de alimentación y 
un servicio de cafetería, que po-
drá cocinar y servir en el mismo 
complejo los productos adquiri-
dos en el propio mercado. 

Tras cuatro subastas desiertas, 
en las que ningún empresario 
pujó por aspirar a algunos de 
los puestos del Mercat Central, 
el recinto recupera vida poco a 
poco. Hasta la fecha, solo cinco 
de las 12 casetas disponibles en 
el espacio contaban con alguna 
actividad, pero esa estampa cam-
biará pronto con la incorpora-
ción de cuatro nuevos negocios. 
La apertura del pliego económi-
co desveló que todos los puestos, 
a excepción de uno, han recibi-
do una puja. Un mayor interés, 
según explica el concejal de Eco-
nomía, Xus Madrigal, que ya de-
nota un cambio respecto a ante-
riores convocatorias. «Durante el 
proceso se ha jubilado uno de los 
actuales vendedores con un esta-
blecimiento abierto, por lo que 
hay que tener en cuenta que ese 
puesto ha sido imposible de cu-
brir», especifica el edil.

Como una de las ofertas que 
han recibido es de un propietario 
que cambiará su ubicación en el 
recinto y ha pujado por otra ca-
seta, el mapa resultante del Mer-
cat Central es que un mínimo 
de nueve puestos contarán con 
actividad --podrían ser diez si ese 
dueño mantiene los dos negocios 
abiertos--, además de la cafetería, 
lo que supondrá casi un lleno res-
pecto a la situación actual.

El recinto comercial contará con novedades para hacerlo más atractivo a la ciudadanía y ganar actividad.

Tras la fase de presentación 
de documentos, el edil confía en 
que las nuevas incorporaciones 
puedan ofrecer ya servicio cara a 
la campaña navideña y así tener 
«un impulso positivo» para su 
implantación con las compras 
del periodo festivo.

El nuevo modelo de gastro-
mercado contempla la habilita-
ción de una zona con soportes o 
mesas altas para que los clientes 
puedan consumir los productos 
que hayan adquirido en los pues-
tos de venta o la cafetería, que 
podrá elaborar y emplatar por 
un precio máximo de un euro.
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‘IntoCablEs’ llEga al 
audItorI para rECaudar 
fondos para InvEstIgar

Tras el éxito en el Teatro 
Reina Victoria de Madrid, la 
asociación Conquistando Es-
calones traerá el 11 de enero 
al Auditori Municipal la adap-
tación teatral de la película In-
tocable. La iniciativa será po-
sible gracias al patrocinio de 
la Fundación José Soriano, a la 
vez que también colaboran del 
Banco Mediolanum y el Ayun-
tamiento de Vila-real. El fin 
del evento es recaudar fondos 
para financiar la investigación 
médica de la distrofia muscu-
lar de cinturas 1F y el VIH.

U

breves

la polICía naCIonal aborda 
En una Charla  los dElItos 
a través dE IntErnEt 

El subinspector del grupo 
de Investigación Tecnológica 
de la Policía Nacional de Cas-
tellón, Pere Cervantes, impar-
tió una charla en la Fundació 
Caixa Rural para evitar que 
los usuarios sean víctimas de 
una estafa en la red. Para este 
experto en delitos virtuales, la 
mejor solución para prevenir 
un timo online es saber cómo 
se producen y formarse sobre 
los riesgos actuales. La red, di-
jo el subinspector, es un «terri-
torio peligroso» en el que nun-
ca hay que bajar la guardia.

U

El ayuntaMIEnto Contará 
Con una ElECtrolInEra dE 
Carga dE vEhíCulos 

La Concejalía de Medio Am-
biente y Transición Ecológica, 
que encabeza José Ramón Ven-
tura Chalmeta, busca que el 
ayuntamiento, como inmue-
ble, sea «eficiente energética-
mente». Una de las medidas es 
la instalación de una electroli-
nera detrás del edificio, para 
recargar de los vehículos eléc-
tricos. Entre las dificultades 
técnicas, colocar una estación 
de carga en un emplazamien-
to así puesto que hace falta un 
«transformador especial» que 
de garantías.

U

fortEa analIza los EfECtos 
dE los CaMbIos ClIMátICos 
vIvIdos En la CoMunItat

La Asociación Cultural So-
carrats de Vila-real organizó 
una charla para abordar los 
efectos que se derivan del ca-
lentamiento global. El meteo-
rólogo de À Punt Joan Carles 
Fortea fue el encargado de im-
partir la conferencia Al meu 
país, la pluja sabrà ploure?, en 
la que el experto analizó los 
cambios palpables que se ob-
servan en el clima de la Comu-
nitat y que dará a conocer su 
particular lectura de esta cri-
sis. El periodista Jordi Maura 
fue el presentador de la cita.

U

Con aCtIvIdadEs EspECIalEs

El concejal de Economía, Xus Ma-
drigal, explicó que el sábado 14 de 
diciembre tendrá lugar la presenta-
ción en sociedad del nuevo Mercat 
Central. Nuevo, indicó Madrigal, por 
cuanto se han incorporado nuevos 
vendedores, habrá una nueva de-
coración e iluminación y el servicio 

U

La presentación del nuevo 
Mercat, el 14 de diciembre

de cafetería también estará operati-
vo. Para dar a conocer estos detalles 
desde Economía se ha previsto una 
‘fiesta’ en la que, desde las 11.00 
hasta las 14.00 horas, habrá músi-
ca, actividades infantiles o degusta-
ciones, entre otras actividades para 
promocionar este recinto.

prorrogan la concesión de 
la depuradora de vora riu, 
paso previo al cierre total
El pleno ha aprobado la prórro-
ga del contrato de concesión de 
la gestión del servicio de funcio-
namiento y mantenimiento de la 
estación depuradora Vora Riu. Se 
trata de un trámite necesario, tal 
y como ha explicado el edil Terri-
torio, Emilio Obiol, que se lleva 
a cabo como paso previo al ini-
cio de las obras para la supresión 
de esta instalación y la conexión 
con la depuradora de Almassora 
que garantizará el correcto trata-
miento de las aguas residuales. 
De hecho, el concejal ha informa-
do en el Pleno que la Entidad Pú-

blica de Saneamiento de Aguas 
Residuales (EPSAR) tiene ya so-
bre la mesa las propuestas de las 
empresas que optan a la adjudi-
cación del proyecto y la previsión 
del departamento autonómico es 
que las obras arranquen el próxi-
mo verano de 2020.

La nueva prórroga de cinco 
años, acabará el 8 de junio de 
2025, decaerá cuando la cana-
lización de las aguas residuales 
hasta Almassora entre en funcio-
namiento, algo que, a tenor del 
proceso de adjudicación, se pro-
ducirá antes de la fecha límite. la depuradora, construída en 1978, presenta graves deficiencias de uso.



Vila-real revaloriza el molino de Paquero 
del siglo XVIII con la eliminación de cañas
La acción también servirá de cortafuegos ante posibles incendios y facilitará el acceso a efectivos de bomberos

E l Ayuntamiento, a través 
del Consorcio del Paisaje 
Protegido del Río Mijares, 
actuará en el entorno del 

molino de Paquero para eliminar 
la vegetación invasora con el ob-
jetivo de poner en valor este mo-
lino del siglo XVIII que forma par-
te del patrimonio etnológico de 
la ciudad. La intervención para la 
limpieza de cañas en este tramo 
del margen del Millars situado 
entre la AP-7 y el azud del Termet 
servirá para generar un área de 
cortafuegos como prevención an-
te posibles conatos de incendio y 
que facilite la intervención de los 
efectivos de bomberos.

Los trabajos de limpieza y eli-
minación de cañas se enmarcan 
en un proyecto aprobado por el 
Consorcio del Paisaje Protegido 
con una inversión total de 60.410 
euros, en la que se incluye, ade-
más del acondicionamiento del 
entorno del molino de Paquero 
en Vila-real, otras actuaciones en 
los términos municipales de Al-
massora y Burriana.

En el entorno del molino de Pa-
quero la limpieza servirá para de-

El edil de Medio Ambiente, José Ramón Ventura Chalmeta, y Benlloch visitaron el inmueble para abordar las acciones.

jar visible la acequia original que 
canaliza el agua del Millars has-
ta el molino y que constituye un 
ejemplo de arquitectura hidráu-
lica por la singularidad de sus 

materiales -barro y piedra-, tal y 
como ha subrayado Benlloch.

Pero sobre todo, la eliminación 
de cañas y especies invasoras dig-
nificará y mejorará la accesibili-

dad al molino de Paquero, con el 
objetivo que en un futuro pue-
dan realizarse visitas programa-
das y otras acciones divulgativas 
de este inmueble protegido.

El picudo rojo 
está acabando 
con las palmeras 
del Millars
La última palmera canaria 
(Phoenix canariensis) grave-
mente afectada por el ataque 
del picudo rojo (Rhynchopho-
rus ferrugineus) en el Paisaje 
Protegido de la Desembocadu-
ra del Millars se encuentra en 
el Termet de Vila-real. Se trata 
de un ejemplar adulto junto 
al molino de la Ermita.

La guardería rural del Paisa-
je ha detectado la afección de 
la palmera a consecuencia de 
la caída de las hojas. Durante 
los últimos años el Consorcio 
del Millars ha comprobado el 
ataque indiscriminado de es-
tos coleópteros originarios de 
Asia central tanto en palme-
ras canarias como en datileras 
(Phoenix dactylifera).

De hecho, este insecto inva-
sor se ha comido decenas de 
palmeras canarias y datileras  
--sus preferidas para alimen-
tarse-- que crecían a ambos 
lados del Paisaje Protegido en 
lugares tan emblemáticos co-
mo la alquería de Santa Bár-
bara de Burriana, la ermita de 
Santa Quiteria de Almassora y 
el Termet de Vila-real. El picu-
do rojo fue detectado por pri-
mera vez en España en 1994.
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Llevan al Consell Agrari el 
Plan de Mejora de Caminos
En 2020 se destinará un mínimo de 300.000 euros acorde a los agricultores

Los responsables municipales explicaron a los componentes del Consell las acciones previstas.

J osé Benlloch, ha presidido la cons-
titución del Consejo Agrario Local y 
ha dado cuenta a los miembros del 
órgano consultivo de las actuacio-

nes que se están llevando a cabo en ma-
teria de caminos rurales en el término 
municipal. El alcalde, acompañado por 
el concejal de Servicios Públicos, Francis-
co Valverde, y por el concejal de Agricul-
tura, Sostenibilidad, Transición Ecológica 
y Energética y Medio Ambiente, José Ra-
món Ventura, da cumplimiento al com-
promiso adquirido con el último Conse-
jo Agrario de mantener informada a la 
entidad del Plan de Mejora de Caminos 
Rurales impulsado por el Ayuntamiento, 
con la colaboración de la Generalitat y la 
Diputación, y completar el acondiciona-
miento de la totalidad de la red rural en 
el horizonte del 2023. El año que viene, la 
previsión es invertir otros 300.000 euros. 

Para ello, el Plan de Mejora de Caminos 
Rurales ha emprendido en las últimas se-
manas una inversión de 500.000 euros, 
que cuentan con financiación de la Dipu-
tación, para asfaltar y mejorar todos los 
caminos de la zona de Solades, con una 
extensión de 10 kilómetros de vías. «Esta 
es una primera fase del plan, que vamos 
a ir completando y ampliando de manera 
progresiva hasta alcanzar el objetivo de 
reparar todos los caminos rurales del tér-

mino en un plazo de cuatro años. Ese fue 
nuestro compromiso con los agriculto-
res y con el Consejo Agrario y lo estamos 
cumpliendo», valora Benlloch. 

«Queremos contar con las aportacio-
nes de los agricultores, quienes mejor 
conocen las necesidades del término, pa-
ra fijar aquellos caminos prioritarios por 
cuestiones de seguridad o de mejora de la 
competitividad», avanza Valverde.

Estas actuaciones se suman a las obras 
previstas por la Conselleria de Agricultu-
ra en los caminos Fornets y Vell Castelló-
Onda, que Valverde trabaja por ampliar 
en los próximos meses con un convenio 
específico con la Conselleria que podría 
alcanzar los 500.000 euros.

El consistorio quiere tener 
renovada la totalidad de la 
red de caminos rurales en el 
año 2023 de la mano de la 
Diputación y la Generalitat

U

Durante los últimos años se han arreglado diferentes vías rurales de forma paulatina.

Tesorería y Economía se van 
a los antiguos juzgados
Las obras, con un plazo de seis meses, incidirán en la accesibilidad 

Benlloch, Obiol y Garfella presentaron los detalles del proyecto para habilitar el recinto.

El edificio de los antiguos juzgados de la 
plaza Colón reabrirá como dependencias 
municipales tras un proyecto de remode-
lación que ha presentado el alcalde de la 
ciudad, José Benlloch, y que tiene como 
prioridades mejorar y acercar la atención 
a los ciudadanos, avanzando en el plan 
de optimización de edificios públicos, 
así como revitalizar la zona centro de la 
ciudad dotándola de nuevos servicios. 
Benlloch ha desgranado los argumen-
tos para impulsar esta obra, valorada en 
420.000 euros, acompañado por el con-
cejal de Territorio, Emilio Obiol, y el ar-
quitecto municipal José Garfella. El pro-
yecto contempla la adecuación interior 
del inmueble, anexo al Mercat Central, 
que afectará a una superficie de unos 800 
metros cuadrados, con vistas a habilitar 
oficinas para el departamento de Tesore-
ría así como la Concejalía de Economía, 
«para optimizar el funcionamiento de la 
administración y mejorar la atención a 
los ciudadanos», ha remarcado Obiol. 

En este sentido, el alcalde ha recordado 
que las dependencias que ocupan en la 
actualidad estos departamentos munici-
pales no reúnen las condiciones más ade-
cuadas, tanto por falta de espacio como 
por deficiencias de accesibilidad. Benlloch 
ha subrayado que la inversión de 420.000 
euros en la reforma de los antiguos juzga-

dos «no es una decisión caprichosa» sino 
fruto de la «reflexión» por entender que 
«puede ser un proyecto muy positivo para 
la ciudad», que dará utilidad a un espacio 
ahora cerrado. 

Ante la imposibilidad actual de reali-
zar en este entorno un nuevo mercado 
y un párking subterráneo --proyecto va-
lorado en cinco millones de euros--, el 
alcalde ha señalado que se ha optado de 
momento por aprovechar este espacio. 
Las obras, con un plazo de ejecución de 
seis meses, incidirán en la accesibilidad 
con plataformas elevadoras, así como un 
ascensor, para salvar los desniveles, y fa-
cilitar la conexión con el mercado y el 
aparcamiento subterráneo.

El equipo de gobierno 
destina 420.000 euros a esta 
actuación tras descartar, a 
corto plazo, la creación de un 
nuevo mercado y párking

U

La imposibilidad económica para construir un nuevo mercado motiva esta iniciativa.
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La Comunitat de Regants cumple 
150 años honrando a su pasado
Un emotivo acto en la Casa de l’Assut sirve para repasar su historia y los retos de futuro

Cerca de un centenar de personas de la entidad o relacionadas con ella acudieron a este acto conmemorativo.

Un total de 22 presiden-
tes, más de 150 síndicos, 
más de 200 trabajadores, 
más de 1.000 peones y 

operarios y unos 20.000 comune-
ros. Estos son solo algunos de los 
datos que resumen los 150 años 
de existencia de la Comunitat de 
Regants de Vila-real, creada a fi-
nales de 1869 conforme a la pri-
mera Ley de Aguas. 

Una efeméride que la entidad 
celebró con un acto íntimo en la 
Casa de l’Assut, en el paraje del 
Termet, al que asistieron unas 50 
personas El presidente de la enti-
dad, Pasqual Broch, recordó a to-
dos aquellos que, incluso en mo-
mentos convulsos como guerras, 
epidemias, heladas, sequías o cri-

sis económicas, han mantenido a 
flote la sociedad de regantes.

De cara al futuro, el máximo 
responsable del colectivo auguró 
que «los próximos conflictos ven-
drán por el dominio del agua. La 
cantidad y su reparto, la calidad 
y su conservación serán los cau-
santes de futuros enfrentamien-
tos» y apuntilló que el agua debe 
ser «apolítica, justa y de todos».

Una cita a la que asistieron la 
diputada de Cultura, Ruth Sanz; 
el director general de Agricultu-
ra, Rogelio Llanes; el secretario 
autonómico de Agricultura y De-
sarrolo Rural, Francisco Rodrí-
guez Mulero y, el alcalde de Vi-
la-real, José Benlloch, además de 
presidentes y personalidades del 

mundo del riego de la provincia.
En su intervención, Sanz anun-

ció que la Diputación aportará, 
mediante un convenio, 40.000 
euros en 2020 para restaurar las 
pinturas del salón de la sede de 
la Comunitat de Regants. Por su 
parte, Benlloch entregó un deta-
lle a Broch en reconocimiento al 
«trabajo constante» del organis-
mo en beneficio de «la población 
y de los cultivos».

La zona regable de la Comuni-
dad abarca hoy a tres municipios 
Vila-real, les Alqueries y una fran-
ja del término de Borriana situa-
da por encima de la acequia de la 
Tanda. La entidad cuenta con al-
rededor de 5.000 comuneros, que 
dan una idea de la parcelación.

Vila-real colabora con 
los franciscanos en el 50º 
aniversario de la parroquia
El alcalde, José Benlloch, ha re-
cibido al padre Francesc Costa, 
rector de la parroquia de San 
Francisco de Asís, y al volunta-
rio Enric Reverter, en represen-
tación de la comunidad fran-
ciscana en Vila-real, que este 
año conmemora el 50º aniver-
sario de la parroquia. Benlloch, 
quien ha estado acompañado 
de la concejala de Tradiciones, 
Noelia Samblás, ha agradecido 
el trabajo y dedicación de los 
franciscanos a Vila-real y les ha 
felicitado por su aniversario, 
para el que el Ayuntamiento 
destinará una aportación de 
7.500 euros a través de un con-
venio de colaboración. 

La conmemoración del 50º 
aniversario arrancó el 1 de di-
ciembre con una misa presidi-
da por el obispo Casimiro López 
y concelebrada por el padre 
provincial fray Juan Carlos Mo-

ya, quien impartió, el lunes, la 
conferencia «Franciscanismo 
en la provincia de la Inmacula-
da: realidad y futuro». Un reci-
tal de villancicos el próximo 21 
de diciembre (18.00 horas); la 
exposición «Sant Francesc som-
niat per Benlliure» en el Con-
vent, del 30 de enero al 23 de 
febrero; la publicación de un 
libro del 50º aniversario de la 
parroquia; charlas; una vigilia 
en abril y actividades lúdicas 
completan la programación 
del cincuentenario, que se des-
pedirá en octubre del próximo 
año con una misa presidida 
por el padre provincial.

«Aunque la parroquia se 
erigió en 1969, la comunidad 
franciscana lleva mucho más 
tiempo con nosotros, al menos 
desde 1552», dijo Benlloch que 
recordó que Sant Pasqual fue 
un fraile franciscano.

Samblás y Benlloch recibieron a los representantes de la iglesia.

Una delegación ciudadana viaja a Bruselas 
para conocer las instituciones europeas
Las asociaciones de vecinos y ciu-
dadanas han participado en Bru-
selas en un programa de fomen-
to de la ciudadanía europea, con 
la visita a instituciones clave en 
el funcionamiento de la UE como 
el Parlamento Europeo y la ofici-
na de la Generalitat en la capital 
belga. La concejala de Participa-
ción Ciudadana, Miriam Carava-
ca, también participó en una ini-
ciativa financiada por la Unión 
Europea.

La veintena de representantes 
vecinales (el Progreso, la Cenia, 
Cervantes, Nou Crist del Calvari, 
San Fernando, Sagrado Corazón 
de Jesús, Zona Centro, la Soledad, 
el Pilar, Federación de Vecinos, El grupo pudo conocer los entresijos de la actividad política europea.

Botànic Calduch, Más Mujeres 
y Asociación de Amas de Casa y 
Consumidores) han conocido el 
Parlamento de la UE de la ma-
no de la eurodiputada española 
Inmaculada Rodríguez Piñero, 
quien les ha detallado el funcio-
namiento y la actividad de esta 
institución «clave en la toma de 
decisiones que afectan a todos los 
europeos». «Pero las instituciones 
de la UE son todavía las grandes 
desconocidas para la ciudadanía 
y el objetivo, con este programa, 
es facilitar nuevos instrumentos 
a los vecinos y vecinas de Vila-real 
para favorecer el conocimiento de 
la Comisión Europea, la divulga-
ción de sus acciones y, en conse-

cuencia, una toma de conciencia 
de ciudadanía europea que reper-
cuta en la participación en la vida 
pública», valora la edil.

Los participantes han conocido 
la historia, competencias y fun-
cionamiento del Parlamento, epi-
centro de la democracia europea, 
y visitar el propio hemiciclo.

Aprovechando la visita, Cara-
vaca se reunió con el responsable 
del programa Europe for Citizens 
de la Comisión Europa, Gilles 
Pelayo,para abordar las posibi-
lidades de participación de Vila-
real en las convocatorias de ayu-
das que promueve esta unidad de 
la Agencia de Educación, Audio-
visual y Cultura (EACEA).
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Representants dels col·legis Angelina Abad, José Soriano i Consolació i dels instituts Francesc Tàrrega i Broch i Llop van comparéixer amb la regidora d’Educació.

Sis centres educatius de Vila-real formen 
part dels projectes europeus Erasmus+
Els col·legis Angelina Abad, José Soriano i Consolació així com els instituts Francesc Tàrrega, Broch i Llop i Miralcamp participen en el programa

V i l a - rea l  compta  en 
l ’actualitat amb sis 
centres educatius, tant 
d’infantil i primària 

com instituts de secundària i bat-
xillerat, que desenvolupen pro-
jectes en el marc dels programes 
Erasmus+ que finança la Unió 
Europea, a través del Servei Espa-
nyol per a la Internacionalització 
de l’Educació (Sepie).

La regidora d’Educació, Aida 
Beteta, ha presentat aquestes ini-
ciatives, acompanyada per repre-
sentants de cinc d’aquests centres 
educatius: els col·legis Angelina 
Abad, José Soriano i Consolació, 
i els IES Francesc Tàrrega i Bro-
ch i Llop. A més, l’IES Miralcamp 
també forma part del projecte 
europeu Medem-2 d’impuls a 
la mediació escolar, al costat de 
l’Ajuntament de Vila-real, dins 
del programa Erasmus+. Beteta 
ha remarcat el treball i la impli-
cació dels equips docents de la 
ciutat per a fer possible una «for-
mació contínua del professorat, a 
través de la mobilitat a altres paï-
sos europeus», la qual cosa redun-
da en una «millora de la qualitat 
de l’ensenyament». A més, gràcies 
a aquests programes, l’alumnat 
dels instituts té la possibilitat 
de realitzar estades i intercanvis 
a l’estranger, que permeten mi-
llorar les seues competències lin-
güístiques en altres idiomes, for-
mar-se i entrar en contacte amb 
altres realitats culturals.

En el cas dels col·legis d’infantil 
i primària, el CEIP Angelina Abad 
ha obtingut una beca Erasmus 
per a la formació de set profes-

sors a Itàlia, on tindran la possi-
bilitat de conéixer la metodolo-
gia Reggio Emilia per al desenvo-
lupament de projectes educatius 
inclusius, tal com ha explicat Cla-
ra Mata, docent d’aquest centre, 
que en l’actualitat és un col·legi 
de referència per a alumnes amb 
diversitat funcional motora.

En el cas del col·legi concertat 
Consolació, segons ha indicat la 
professora Marta Querol, es des-
envoluparà un projecte Erasmus 
Ka101 enfocat a ampliar la for-
mació de huit docents «per a res-
pondre a les necessitats dels esco-
lars» en àrees com l’aprenentatge 
cooperatiu i la mediació escolar. 

El professorat tindrà l’oportunitat 
de formar-se en diferents països 
com Itàlia, Regne Unit, Alemanya 
i Portugal per a conéixer les «in-
novacions metodològiques que 
s’apliquen en aquests països».

El CEIP José Soriano, un centre 
que des de fa anys compta amb 
un programa educatiu plurilin-
güe amb un important percentat-
ge de matèries que s’imparteixen 
en anglés, ha obtingut una beca 
per a desenvolupar un projecte 
Erasmus+ Ka229 per a millorar 
les competències lingüístiques 
del professorat utilitzant els con-
tes com a recurs comunicatiu. 
Mercè Gil, professora del centre, 

ha detallat que huit membres de 
l’equip docent tindran la possibi-
litat de formar-se en col·laboració 
amb països com Turquia, Mace-
dònia, Itàlia i Romania.

TAMBÉ A SECUNDÀRIA
En el cas dels instituts, l’IES Fran-
cesc Tàrrega participa com a soci 
en diversos projectes Erasmus+, 
en els quals estan implicats al 
voltant de 80 alumnes i 30 profes-
sors i que aborden aspectes com 
la cultura democràtica, la lluita 
contra la xenofòbia o el racisme, 
el reciclatge, el respecte pel me-
di ambient o la problemàtica de 
l’excés de consumisme. Els pro-

fessors Juan Ferrer i Efrén Obeso 
han explicat algunes de les acti-
vitats que es duran a terme i que 
permetran als estudiants establir 
vincles amb altres estudiants 
europeus i compartir les seues 
experiències.

Finalment, Lucía Adsuara, di-
rectora de l’IES Broch i Llop, ha 
relatat l’experiència del centre 
en programes europeus Eras-
mus+ K1, K2 i K3, amb intercan-
vis amb països com Noruega 
i Eslovènia, a més de comptar 
amb projectes de llarga mobili-
tat, que permeten als alumnes 
desenvolupar els estudis durant 
diversos mesos a Itàlia.

Ciutat Educadora

l’alumnat de sisé del 
col·legi josé soriano es suma 
al projecte aula ciclista 

U La regidora d’Educació, Aida Beteta, ha 
acompanyat l’alumnat del col·legi José 
Soriano en el seu recorregut amb bicicleta 
per l’ermita, passeig emmarcat dins del 
projecte d’innovació educativa Aula ciclista. 

El programa compta amb dues sessions: 
una de teòrica, amb formació sobre 
seguretat viària i el ciclisme com a esport, 
i una de pràctica, amb un recorregut amb 
bicicleta pel circuit urbà. Després d’haver 

tingut la sessió teòrica prèvia, l’alumnat 
de sisé del José Soriano, un dels centres 
educatius de Vila-real adherits a aquestes 
jornades d’innovació educativa, ha 
pogut d’activitat esportiva. El projecte es 

desenvolupa a través d’un conveni entre 
la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport 
i la Federació de Ciclisme de la Comunitat 
Valenciana per a fomentar i educar amb un 
ús responsable i segur de la bicicleta.
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La Semana de la Ciencia 
trae expertos de prestigio
El salón de actos de la Fundación 
Caixa Rural ha acogido la clausu-
ra de las jornadas de la Semana de 
la Ciencia a la cual ha asistido el 
alcalde, José Benlloch. La cita, or-
ganizada por la Cátedra de Inno-
vación Cerámica de la Universitat 
Jaume I que dirige Juan Carda, han 
contado alumnos de 4º de ESO de 
los centros Francesc Tàrrega, Bro-
ch i Llop, Miralcamp, Santa Maria, 
Fundación Flors y Consolación. El 
alcalde ha destacado la necesidad 
de fomentar las vocaciones cien-
tíficas entre los más jóvenes y ha 
puesto en valor el papel de las mu-
jeres en la ciencia, con ejemplos 
como el de las vila-realenses Ame-
lia Simó, directora de la Escuela La proyección de los elementos de la tabla periódica en el escenario de la plaza Major fue una de las actividades.

Superior de Tecnología y Ciencias 
Experimentales de la UJI, o María 
Jesús Vicent, científica del Centro 
de Investigación Príncipe Felipe. 
Ambas han participado junto a 
ponentes como el historiador Juan 
Martínez Royo, el investigador del 
Centro Superior de Investigacio-
nes Científicas (CSIC) Juan García 
Guinea, quien hablará sobre me-
teoritos; el también investigador 
del CSIC Pío Callejas Gómez y el 
profesor emérito del CSIC Jesús 
María Rincón López. En las jor-
nadas también se ha proyectado 
la tabla periódica en la plaza de 
la Vila con motivo del Año Inter-
nacional de la Tabla Periódica de 
los elementos químicos.

Estudiantes de la EASD plantean opciones 
de interiorismo para ‘vestir’ el Espai Jove 
Unos 80 alumnos de los centros de València y Castelló participan en un ‘workshop’ para abordar propuestas innovadoras y funcionales

A lrededor de 80 alumnos 
de la Escuela de Arte y 
Superior de Diseño tanto 
de València como de Cas-

telló han participado en el wor-
kshop celebrado en Vila-real con 
el reto de plantear soluciones de 
interiorismo innovadoras y fun-
cionales para el edificio del Espai 
Jove. El resultado de esta activi-
dad, enmarcada en el convenio 
que mantiene el Ayuntamiento 
con la EASD de València, han si-
do un total de 15 proyectos en los 
que se han utilizado materiales 
como la madera o el material ce-
rámico Krion.

El alcalde, José Benlloch, ha 
participado en la sesión de expo-
sición de propuestas con la que 
se ha cerrado este taller intensivo 
de dos días que ha tenido como 
escenario la Biblioteca Universi-
taria del Conocimiento (BUC). Se 
trata de la segunda edición de es-
te workshop, que en su primera 
convocatoria dio como resultado 
la decoración de la fachada de la 
BUC con piezas de Krion con for-
ma de flor de azahar.

En esta ocasión, como nove-
dad, se ha contado con la partici-
pación también de alumnado de 
la EASD de Castelló, coordinado 
por la profesora Marina García-
Broch. Los estudiantes, que han 
estado acompañados por un to-
tal de diez profesores y profeso-
ras, se han enfrentado al reto de 
tener que desarrollar propuestas 
creativas para aportar soluciones 
de interiorismo en el Espai Jove 
en tres ámbitos: potenciar el 
atractivo del edificio como un es-
pacio dedicado a los más jóvenes, 
mejorar la acústica de la zona del 
escenario y crear un espacio de 

fase posterior puedan plasmarse 
en el Espai Jove.

Cabe recordar que el Ayunta-
miento ha reeditado el convenio 
de 12.500 euros con la Escuela 
de Arte y Superior de Diseño de 
València, con el objetivo de cana-
lizar el talento y la creatividad 
del alumnado para ofrecer pro-
puestas innovadoras de arqui-
tectura efímera y decoración en 
edificios y espacios públicos de 
la ciudad. Fruto del primer con-
venio, que se firmó el año pasa-
do, se hizo una intervención en 
la BUC, en abril de 2019, donde 
se decoró la fachada con piezas 
del material cerámico Krion en 
forma de flor de azahar, en cola-
boración con empresas locales. 

Los estudiantes expusieron sus propuestas ante los compañeros y responsables municipales en una sesión en la Biblioteca Universitària del Coneixement.

sala de espera y recepción en el 
hall de entrada.

Según ha explicado Sergio Fe-
rrero, profesor coordinador del 
taller, los alumnos, organizados 
en distintos grupos, han plantea-
do finalmente unas 15 propues-
tas de interiorismo utilizando 
materiales como la madera o el 
Krion. Ferrero ha apuntado que 
en esta segunda edición del wor-
kshop se ha dado «más libertad 
de elección de materiales» a los 
participantes. Una vez presenta-
dos los diseños, se procederá a su 
análisis por parte del profesora-
do de la EASD, junto a los respon-
sables municipales y empresas 
colaboradoras con el objeto de 
elegir las propuestas que en una 

MADriD y SEviLLA

La experiencia de colaboración 
entre el Ayuntamiento y la EASD pa-
ra canalizar el talento de los alumnos 
a través de propuestas innovadoras 
de arquitectura efímera, decoración 
y mobiliario urbano ha estado pre-
sente en dos congresos de carác-
ter internacional. La profesora de la 
EASD Marina García-Broch fue la en-
cargada de exponer en ambos con-
gresos los frutos del convenio anual. 

U

La EASD lleva el acuerdo con 
Vila-real a foros de referencia

Así pues, el 20 al 22 de noviembre, 
participó en el VIII Encuentro BID 
(Bienal Iberoamericana de Diseño), 
en Madrid con una comunicación 
sobre el ‘workshop’ intensivo en la 
BUC. Así mismo, la docente expuso 
el trabajo Design and manufacturing 
workshop using the design thinking 
methodology en el Congreso ICERI 
2019 celebrado en Sevilla del 10 al 13 
de noviembre.
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Ciutat de Festivals, Congressos i Esdeveniments

Un espectacle de Sara Baras, segona prova per a fer 
del Centre de Tecnificació un recinte de festivals
Benlloch afirma que l’objectiu és poder programar algun format de festival en espai tancat sempre compatible amb l’activitat esportiva del CTE

Milers de persones ja van gaudir, el maig de l’any passat, de l’actuació del cantautor català Joan Manuel Serrat en aquesta infraestructura esportiva.

L ’alcalde, José Benlloch, 
ha anunciat que el 20 de 
desembre el Centre de 
Tecnificació Esportiva 

(CTE) acollirà de nou un especta-
cle de gran format -el muntatge 
Sombras, de la balladora Sara 
Baras- com a segona prova pi-
lot per a testar la viabilitat d’un 
futur festival en aquest recinte, 
sempre compatibilitzant aques-
tes activitats amb l’ús esportiu. 
Benlloch ha emmarcat aquesta 
actuació en el Pla d’optimització 
d’infraestructures municipals 
«que aquest equip de govern va 
posar en marxa el 2011 perquè 
ens trobem amb moltes infra-
estructures sense viabilitat, al-
gunes per obrir, unes altres per 
acabar i en alguns casos com-
plets empastres». En aquest sen-
tit, ha recordat exemples com la 
Biblioteca Universitària del Co-
neixement (BUC), el centre Maria 
de Luna o la piscina del Termet, 
però sobretot ha incidit en el 
CTE, «la infraestructura més cara 
de la història de Vila-real, que va 
costar 26 milions d’euros».

L’equip de govern «amb molta 
faena i esforç», tal com ha deta-
llat l’alcalde, «ha anat obrint es-
pais d’aquest complex, com la 
piscina, una zona de gimnàs, el 
poliesportiu…», encara que Ben-
lloch confia a poder fer un salt 
el 2020 amb l’ampliació del con-
veni d’encàrrec de gestió amb la 
Generalitat valenciana, que per-
meta traçar un pla de viabilitat 
per a obrir també la residència i 
la cafeteria i ampliar-ne les pos-
sibilitats d’ús.

Precisament amb la mirada 

posada en el futur, l’Ajuntament 
ha programat un nou espectacle 
de gran format a manera de pro-
va pilot. Després del concert de 
Joan Manuel Serrat al maig de 
2018, que va congregar més de 
3.200 assistents al pavelló del 
CTE, ara serà un espectacle de la 
balladora de flamenc gaditana 
Sara Baras el que servirà per a tes-
tar el funcionament d’aquestes 
instal·lacions amb l’objectiu que 
a partir de 2020 es puga establir 
un pla de viabilitat que compati-
bilitze l’activitat esportiva amb, 
segons ha dit l’alcalde, algun ti-
pus de format de festival que si-

tue Vila-real en el mapa de festi-
vals de la província. «Com a part 
de la nostra marca de Ciutat de 
Congressos i Festivals, aspirem a 
programar algun format de festi-
val en espai tancat sempre com-
patible amb l’activitat esportiva 
del CTE, perquè en cap cas volem 
convertir aquest complex en un 
auditori», ha explicat el primer 
edil.

ACORD AMB LA GENERALITAT
Benlloch ha recordat que perquè 
això siga possible, l’Ajuntament 
ha arribat ja a un acord amb la 
Generalitat valenciana, propie-

tària de l’edifici, per a ampliar a 
10 anys el conveni d’encàrrec de 
gestió del CTE, que actualment 
es renova cada any, la qual cosa 
donarà més tranquil·litat i segu-
retat per a la gestió de totes les 
instal·lacions i l’obertura de la 
residència i la cafeteria, a través 
d’una concessió o una gestió de 
col·laboració.

L’alcalde ha detallat que 
l’espectacle de Sara Baras tindrà 
lloc el 20 de desembre, com a 
part de la programació nadalen-
ca, a les 22 hores, al pavelló del 
CTE, que té una capacitat per a 
quasi 4.000 persones. Les entra-

des es poden adquirir a través 
de la plataforma Entradas Caste-
llón, El Corte Inglés i l’Auditori 
Municipal. El preu de les en-
trades va des dels 25 fins als 60 
euros. Sombras és un espectacle 
«de primer ordre», que ha estat 
present en ciutats de tot el món 
com Londres o Nova York. A 
més, en la composició musical, 
compta amb la col·laboració del 
violinista Ara Malikian. «Estem 
segurs que serà tot un èxit i es-
perem que ens ajude a situar el 
CTE a partir del pròxim any com 
un espai de grans concerts», ha 
subratllat.

La Setmana de la Mediació Policial afiança 
el lideratge de la Policia Local en la matèria
L’Ajuntament, a través de la Po-
licia Local, celebrarà la prime-
ra Setmana de la Mediació Po-
licial el mes de desembre amb 
l’objectiu d’oferir una formació 
des del punt de vista pràctic a 
aquelles persones interessades 
en la gestió pacífica de conflic-
tes, un àmbit en el qual la ciutat 
és referent gràcies a la Unitat de 
Mediació Policial i la Càtedra de 
la Universitat Jaume I en aquesta 
matèria.

La regidora de Seguretat Ciu-
tadana, Silvia Gómez, ha presen-
tat els tallers que conformaran 
aquesta primera Setmana de la 
Mediació al costat de la inspecto-
ra Rosana Gallardo, responsable Gómez i Gallardo van ser les encarregades de presentar aquesta iniciativa.

de la Unitat de Mediació Policial 
de la Policia Local de Vila-real. 

La setmana formativa tindrà 
lloc del 9 al 13 de desembre i 
constarà de cinc tallers, amb pos-
sibilitat d’inscripció independent 
a cadascun d’aquests, que es des-
envoluparan a les instal·lacions 
de la Prefectura de la Policia Lo-
cal de Vila-real. Gómez ha expli-
cat que aquesta activitat, en la 
qual participen la Unitat de Me-
diació Policial (Umepol), la Esco-
la de Formació Policial (Efopol) i 
l’Institut Valencià de Seguretat 
Pública i Emergències (Ivaspe), 
s’emmarca en el treball per a po-
tenciar la resolució de conflictes 
a través de la mediació «i que els 

ciutadans opten per aquesta fór-
mula en lloc de judicialitzar els 
conflictes».

Els tallers es realitzaran als 
matins, en horari de 9.00 a 14.00 
hores, i abordaran qüestions com 
la comunicació pacífica per a la 
salut física i emocional, la gestió 
de les emocions, habilitats emo-
cionals i conductuals per a la 
gestió de conflictes, les tècniques 
de comunicació persuasiva poli-
cials o també es tractarà el pro-
jecte de convivència a les aules 
que desenvolupa la Policia Local 
de Vila-real. Les inscripcions són 
gratuïtes i es poden formalitzar a 
través d’un enllaç a un formulari 
de l’Efopol.
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Las Jornadas Gastronómicas sirven mil  
‘olletas’ solidarias con Cáritas Vila-real
Las X Jornadas Gastronómicas 
Mengem a Vila-real... Olla de la 
Plana han repartido 1.000 racio-
nes de olleta en la degustación 
popular del plato tradicional, 
que se ha celebrado en la plaza 
de la Vila. A cambio de un euro, 
destinado íntegramente a la la-
bor de Cáritas, los asistentes han 
podido probar la olleta cocinada 
por los restaurantes participan-
tes en el concurso. El alcalde, José 
Benlloch, y el concejal de Econo-
mía, Xus Madrigal, la corte de las 
fiestas y concejales de la corpora-
ción han acompañado a los res-
tauradores y al Jurado profesio-
nal formado por la presidenta de 
la Asociación de Amas de Casa, El reparto popular y solidario de este guiso volvió a ser un éxito de participación.

Conchita Ibáñez; el profesor de 
la Escuela de Hostelería de Cas-
telló, Ignacio Porcar; el chef del 
restaurante Casa Roque de More-
lla, Carlos Gutiérrez; el agricul-
tor y asesor gastronómico Héctor 
Molina; y el crítico gastronómico 
Paco González. 

Más allá de este acto popular, 
durante todo el mes de noviem-
bre, 14 restaurantes ofrecieron 
menús especiales con la olleta 
de la Plana como plato estrella 
a unos precios que oscilaron en-
tre los 12 y los 26 euros. La Barra 
del Sedre, Birbar, Defeli, El Gau-
cho, L’Olivereta, Los Galgos, Al 
d’Emilio, Lluïsos, La TaVerda, El 
Miso, Bar Juani, Cuina de Sabors, 

Nu y La Paca fueron los estableci-
mientos participantes.

RUTA DE LA TAPA
Por otra parte, la Concejalía de 
Turismo prepara una nueva edi-
ción de la Ruta de la Tapa, la deci-
mocuarta, del 6 de abril al 10 de 
mayo. Tras el adelanto de fechas 
de la pasada edición a petición de 
los restauradores, en 2020 la Ru-
ta retoma el calendario de años 
anteriores. Los establecimientos 
interesados puedan inscribir-
se hasta el 31 de enero en el co-
rreo vilareal@touristinfo.es o en 
la Oficina de Turismo. Se podrá 
ofrecer una tapa libre y otra con 
la naranja como protagonista.

‘Materoren Ama’ y ‘Ferides’, grandes 
ganadores del 22º Festival Cineculpable 
Estos cortos se reparten cinco de las siete categorías que completaron ‘El tratamiento’ y ‘La última apuesta’

M ateroren Ama y Feri-
des, dos dramas, el 
primero sobre soledad 
y vejez y el segundo 

de tintes románticos, se han coro-
nado triunfadores del 22º Festival 
Internacional de Curtmetratges 
Cineculpable al hacerse con cin-
co de las siete ansiadas esposas. 
Un triplete para Materoren Ama 
(Mejor Cortometraje 2019 dotado 
con 3.000 €, Mejor Dirección para 
Aitor Arregui y José Mari Goena-
ga --600 €-- y Mejor Interpretación 
Masculina, Íñigo Aranburu --600 
euros--) y un doblete para Ferides 
(Millor Curtmetratge en Valencià 
--600 euros-- y Mejor Interpreta-
ción Femenina para Mireia Vila-
puig --600 euros--).

El tratamiento ha conquistado 
el Premio del Público (900 €), y 
La última apuesta, ha sido el Me-
jor Corto Provincial (1.500 €) de 
la mano del Premio Manuel Vi-
llarreal, patrocinado por Caixa 
Rural Vila-real.

En total, el festival ha reparti-
do 7.800 euros en premios en una 
gala de clausura, ambientada en 
los animales terroríficos que ha 
dejado la gran pantalla gracias a 
la labor de los alumnos Magda-
lena Chillida, Liliana Vilceanu, 
Carla Decostanzi y Alejandro 
Gómez de l’Escola d’Art i Supe-
rior de Disseny de Castelló de la 
asignatura de Escenografia, bajo 
la batuta de su profesora Marina 
García Broch.

CULPABLE Y CINEXPRESS
El culpable de 2019, el actor de 
Onda Víctor Palomero, no falló 
a la cita y fue condecorado con 
el pin de plata de las emblemá-
ticas esposas. Palomero no dudó 
en apadrinar una cita con la que, 
ha dicho, comparte «ese punto 

Foto de familia con los premiados en la gala, el presentador, el ‘culpable’ y un grupo de estudiantes implicados en la cita.

canalla e irreverente». Tampoco 
faltaron los jóvenes participan-
tes en Cinexpress --Andreu Bala-
guer, David Buga, José Casalta, 
Sergio Fernández y Ricardo Díaz 
(IES Broch i Llop) y Yaiza Velasco, 
Soumia Chellig, Sheila Ballester y 
Lucía Cózar (Fundació Flors)-- que 
han mostrado al público que se 
puede hacer cine, con concien-
cia verde y en pequeño formato, 
desde las aulas. Una iniciativa 
que este año contó con el patro-
cinio de Reciplas por lo que las 
piezas estuvieron inspiradas en 
el respeto al medio ambiente y 
el reciclaje. Todo en una velada 
presentada por el cómico y actor 
Rafa Alarcón. 

La 22ª edición atrajo a más de 
1.300 personas a sus diferentes 
sesiones y recibió 345 cortometra-
jes a concurso Obras procedentes 
de 28 países (el 68% de España), 
junto a otras de Colombia, Cuba, 
Japón, Corea del Sur, China, Ita-
lia, Portugal, Rusia o Argelia.

Los miembros de la organiza-
ción destinaron 3.630 minutos 
o lo que es lo mismo, más de 60 
horas, en el visionado del total de 
trabajos recibidos de los que se 
seleccionaron 39 que se proyec-
taron en las secciones provincial 
y oficial en cuatro sesiones. Jorna-
das en las que también se escuchó 
la sintonía oficial del festival que 
este año compuso José Cabanes.

El Encuentro de 
Artesanos cita a 
25 vendedores en 
la cuarta edición
La Concejalía de Agricultura, 
Sostenibilidad, Transición 
Ecológica, Energética y Medio 
Ambiente ha programado la 
cuarta edición del Encuentro 
de Artesanos Consumo Res-
ponsable que se celebrará en 
la Casa dels Mundina de Vila-
real. El evento, que tendrá lu-
gar durante los días 13,14 y 15 
de diciembre, ya ha asignado 
la totalidad de las plazas dis-
ponibles, unas 25.

Esta cita comercial tiene co-
mo principal objetivo fomen-
tar el consumo responsable 
y la artesanía, por lo que los 
participantes deberán ofertar 
productos artesanales de ela-
boración propia y proximi-
dad. De hecho, en las bases se 
estipula que en ningún caso, 
se puede venden productos 
de terceros más allá de que 
una persona venda piezas rea-
lizadas por un conocido que 
no puede acudir en persona. 
El encuentro, que no supone 
ningún coste para los comer-
ciantes, contará asimismo con 
una oferta complementaria 
como conciertos y actividades 
para niños y adultos. 

Algunas de las propuestas 
anunciadas son el concierto 
de Dani Miquel, djs, activitats 
familiares, sesiones de swing, 
muestras o talleres de madera 
y de cocina. Así mismo, desde 
la organización se ha anima-
do a los participantes a orga-
nizar alguna muestra, taller o 
dinámica para dar a conocer 
su producto. Y habrá dos en-
tidades sociales, Smara y Con-
quistando Escalones.

El Encuentro abrirá el vier-
nes 13 de 17.00 a 21.00 horas, 
el sábado 14 del de 10.00 a 
14.00 horas y de 17.00 a 21.00 
horas y, el domingo de 10.00 a 
14.00 horas. 

Los alumnos del IES 
Broch i Llop y Fundació 
Flors participaron en 
Cinexpress y vieron el 
resultado en la gala

U
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El V Campionat d’Arts Marcials Xineses 
congrega més de 300 esportistes al CTE
El campió Rubén Solera organitza aquest esdeveniment que congrega competidors de diversos països

E l Centre de Tecnificació 
Esportiva s’ha convertit 
en epicentre de les arts 
marcials xineses amb el 

campionat internacional organi-
tzat pel campió internacional de 
wushu Kungfu, Rubén Solera. Un 
dels objectius de l’esdeveniment 
ha estat el de donar a conéixer 
les arts marcials xineses com a 
disciplines esportives, a més de 
seguir impulsant Vila-real com a 
Ciutat de la Salut i l’Esport.

El Campionat va arrancar el 
30 de novembre amb les exhi-
bicions de les diferents modali-
tats incloses en el torneig, com 
són el kungfu, el wushu, el tai-
ji quan o el wudang. Un total 
de sis disciplines repartides en 
sis tatamis, i que van exhibir 
durant tot el matí, fins a les 
14.30 hores. Una hora després 
va arrancar la sessió vespertina, 
fins a les 21.00 hores, durant la 
qual es van realitzar les compe-
ticions de les modalitats d’art 
marcial xinesa presents en el 
torneig, que va comptar amb 
la presència dels equips inter-
nacionals de Portugal, França, 
Itàlia i Rússia. 

REFERENT INTERNACIONAL
El torneig, en el qual també es 
van dur a terme activitats i com-
peticions durant el diumenge 1 
de desembre, compta amb un 
total de 300 participants, 65 àr-
bitres i 33 col·laboradors. Així 
mateix, en el seu vessant més 
cultural, va comptar amb la 
participació de l’Institut Con-
fucio de la Universitat de Valèn-

tica rítmica, a més d’haver per-
més l’ampliació a 18.000 socis 
del Servei Municipal d’Esports. 
«Esdeveniments com aquest do-
nen major funcionalitat a una 
instal·lació en la qual caben més 
de 4.000 persones, i que des de 
l’Ajuntament volem oferir i 
convidar a la ciutadania a què 
acudisca a gaudir d’aquest ti-
pus d’esdeveniments diferents 
i atractius», ha dit el regidor.

cia, referent a fomentar la cul-
tura xinesa.

Solera va assegurar que aques-
ta competició presentava «unes 
característiques esportives i tèc-
niques molt altes, una diversitat 
de disciplines visualment atrac-
tives i dinàmiques i un foment 
de la participació intercultural 
i multicultural de les arts mar-
cials xineses». Així mateix, el 
campió europeu va agrair la 

col·laboració de l’Ajuntament, 
el Servei Municipal d’Esports i 
el Villarreal CF com a organitza-
dors de l’esdeveniment.

Finalment, des de la Regido-
ria d’Esports i Salut, el respon-
sable, Javier Serralvo, ha vol-
gut destacar l’optimització del 
Centre de Tecnificació Esporti-
va que actualment ha permés 
ampliar els clubs vila-realencs 
de natació, de bàsquet i gimnàs-

La Plana forma150 sanitaris 
d’atenció primària en les 
patologies i la salut dels ulls
L’equip assistencial d’Oftalmologia 
del Departament de Salut de la 
Plana i del Consorci Hospitalari 
Provincial de Castelló ha reunit 
més de 150 professionals a la sa-
la d’actes de l’Hospital Univer-
sitari de la Plana en la Jornada 
d’Oftalmologia bàsica per a Aten-
ció Primària i Urgències.

En aquesta cita s’han abordat 
diversos aspectes sobre la salut 
de l’ull i les seues patologies, 
com l’ull roig, l’oculoplàstia, les 
urgències oftalmològiques més 
freqüents, el glaucoma i la tele-
medicina en el cribratge de reti-

nopatia diabètica, entre altres.
L’acte ha despertat interés en-

tre el col·lectiu sanitari, princi-
palment entre especialistes en 
Medicina Familiar i Comunitària 
dels centres de salut del Depar-
tament, personal d’infermeria 
i TCAE, optometristes, personal 
en formació MIR i estudiantat de-
graus de Ciències de la Salut.

L’atenció oftalmològica de la 
població en aquest Departament 
de Salut es realitza a través de les 
consultes d’especialitats a la Pla-
na, centres de salut integrats i el 
Consorci Hospitalari Provincial. La sala d’actes de l’Hospital de la Plana va acollir la jornada professional.

recepció a rubén solera, 
guanyador de tres medalles a 
l’europeu de wushu kungfu

U José Benlloch ha rebut el campió d’Europa 
de wushu kungfu, Rubén Solera, i l’ha 
felicitat per les tres medalles de l’últim 
campionat europeu d’aquesta disciplina 
celebrat a Rússia. Benlloch, acompanyat 

del regidor d’Esports i Salut, Javier Serralvo, 
li ha fet lliurament d’un diploma pels seus 
triomfs esportius i per fer bandera de Vila-
real. Solera ha donat a la ciutat un vestit 
xinés en record de la seua participació.

Sanitat fomenta 
hàbits de vida 
saludables entre 
el funcionariat
La Regidoria de Sanitat ha or-
ganitzat uns tallers sobre ali-
mentació saludable dirigits 
als empleats municipals, amb 
l’objectiu de fomentar i im-
plantar hàbits saludables en 
l’àmbit laboral. Aquestes ac-
cions formatives van constar 
de quatre sessions presencials, 
tant en horari de matí com 
de vesprada, amb l’objectiu 
d’aconseguir el màxim grau de 
participació, tal com han in-
format des de la regidoria en-
capçalada per Silvia Gómez.

Els tallers, d’una hora i mit-
ja de durada, es van celebrar 
a la Casa dels Mundina i a la 
Biblioteca Universitària del 
Coneixement. La primera de 
les sessions va portar per tí-
tol Desdejunis, esmorzars i 
berenars, cansats/cansades de 
menjar sempre el mateix?; en 
el següent taller es va abordar 
la tècnica coneguda com bat-
ch cooking per a organitzar 
l’elaboració de menjars en 
funció dels torns de treball; la 
tercera sessió va girar entorn 
de l’etiquetatge de productes 
i l’última va orientar els em-
pleats sobre com planificar la 
seua alimentació setmanal.

Una ‘app’ controla 
el consum dels 
antibiòtics per 
part dels pacients
L’Hospital Universitari de la 
Plana ha implantat una alerta 
informàtica que s’activa cada 
vegada que un pacient hos-
pitalitzat té prescrit un trac-
tament amb determinats an-
tibiòtics. L’objectiu d’aquest 
projecte és optimitzar i ra-
cionalitzar l’ús correcte de 
la teràpia antimicrobiana i 
garantir la millor evolució clí-
nica de cada pacient, reduint 
així el risc de resistències a de-
terminats antibiòtics.

El projecte, liderat per 
l’equip PROA de l’Hospital jun-
tament amb la col·laboració 
de la Unitat de Documen-
tació Clínica i de la Unitat 
d’Informàtica, ha consistit en 
la integració dels diferents 
sistemes d’informació clínica 
hospitalària de manera que 
automàticament salta una 
alerta quan un pacient que ne-
cessita teràpia antimicrobiana 
compleix determinats criteris. 
Aquesta alerta s’activa després 
d’una prescripció facultativa. 



Karina Milene, una vida dedicada al 
deporte con premio al sacrificio
La atleta obtiene el subcampeonato de España en la modalidad ‘body fitness master’

El alcalde, José Benlloch, recibió a la deportista en su despacho tras alzarse con la medalla de plata del campeonato.

K arina Milene da Silva 
lleva más de media vi-
da dedicada al mundo 
del deporte. Empezó en 

la adolescencia, no ha parado de 
practicar y dar clase en diferen-
tes disciplinas. Desde hace casi 
un lustro se inició en el mundo 
del body fitness en el que pronto 
empezó a cosechar éxitos aunque 
el mayor hasta la fecha lo obtuvo 
a inicios de noviembre. 

Milene da Silva se proclamó 
subcampeona de España de bo-
dy fitness master en el 51º Cam-
peonato de España de fisiocultu-
rismo y fitness que se celebró en 
Estepona, Málaga, los días 8, 9 y 
10 de noviembre. La deportista 
explica que había sido vencedora 
autonómica en su disciplina du-
rante los tres últimos años

El camino, reconoce , no es sen-
cillo y le costó iniciarlo. «Siempre 
he estado muy delgada y me ani-
maban a competir pero no ue 
hasta que conocí a mi prepara-
dor cuando me decidí», recuerda. 
En su primer año dedicada a esta 
modalidad se presentó a la com-
petición autonómica y la ganó. 
«Ya me dijeron que fuera al na-
cional pero no me veía prepara-
da, me daba algo de miedo y res-
peto pero después de ganar tres 
años en la Comunitat, fui el año 
pasado y quedé tercera y ahora 
he obtenido la plata», afirma.

El proceso para llegar ha sido 
y es «muy exigente». Al tiempo 
que requiere prepararse para la 
competición, unas tres al día, 
Milene suma otras dos derivadas 
de su actividad profesional como 
monitora en un gimnasio por lo 
que «hago unas cinco horas de de-
porte cada día». La preparación, 
explica, es paulatina. «Para esta 
prueba de noviembre empecé en 
febrero. Primero coges masa mus-
cular para estar lo más limpia po-
sible y desde junio nos centramos 
en definir pero para cada perso-

na, por sus características físicas, 
es una situación diferente». 

«Valoran el conjunto, hay que 
saber posar para enseñar bien tu 
físico. En mi disciplina se busca 
un cuerpo atlético, definido pero 
sin peder la feminidad», explica 
la deportista que asegura que no 
es un mundo exento de críticas 
ya que mucha gente, «al no estar 
acostumbrado», puede juzgarla. 

Haberse clasificado como una 
de las tres primeras en el Nacio-
nal le da acceso directo a la prese-
lección de la cita europea. Será en 

abril y su intención es presentar-
se «si consigo mantener el físico». 
Llega Navidad, su preparador le 
dirá si tiene algún día libre en la 
dieta, y asegura que «es una lucha 
diaria», también psicológica.

En este sentido, Milene destaca 
la importancia de contar con una 
persona calificada que «te prepa-
re, te entienda y te apoye... que 
sea un amigo. En mi caso es José 
Yuste, de Santa Pola. Con los re-
sultados conseguidos seguro que 
seguiremos trabajando juntos», 
conluye.

Karina Milene posando en un momento de la competición estatal.

El Esportiu Bàsquet festeja 
su medio siglo de historia 
deportiva en Vila-real

El Esportiu Bàsquet Vila-real 
celebró por todo su medio si-
glo de vida. El baloncesto vila-
realense, referencia ineludible 
del deporte de canasta provin-
cial durante las décadas de 
los 80 y los 90 bajo diferentes 
denominaciones, reunió a ju-
gadores y técnicos de diversas 
épocas en los varios actos que 
tuvieron lugar a lo largo de va-
rias jornadas y que sirvieron 
para conmemorar su 50º ani-
versario. Actos que tuvieron 
su colofón con un partido que 
enfrentó a una selección local 
con el equipo de veteranos del 
València Basket.

Las celebraciones comenza-
ron con una mesa redonda que 
sirvió para recordar las dife-
rentes épocas desde la creación 
del CB Villarreal en el año 69 y 
los hitos más importantes. De 
esta forma, participaron algu-
nos de los artífices del ascenso 
a Segunda División en los 80 
(actual LEB Oro), o el consegui-
do bajo el nombre de Luycris a 
principios de los 90, así como 
el ascenso a Liga EBA en la dé-
cada del 2000. El alcalde, José 
Benlloch, acompañó al club en 
la jornada y les hizo entrega de 
una alegoría de la ciudad en 
conmemoración de la efemé-
ride. A este acto le siguió una 
cena de hermandad con fines 
solidarios, pues recaudaron 

fondos para la oenegé local 
Fundació Tots Units.

El club aprovechó los actos 
para realizar la presentación 
de los equipos de las diferen-
tes categorías ante más de 500 
personas reunidas en el Cen-
tre de Tecnificació Esportiva y 
rendir homenaje a los diferen-
tes presidentes que ha tenido 
la entidad, así como al club de 
baloncesto femenino Vila-real 
BC.

PERSONALIDADES
El fin de fiesta fue la disputa 
del partido de un conjunto con 
jugadores locales de diferentes 
generaciones (desde los años 
70 hasta la actual plantilla) 
ante los veteranos del València 
Basket. Jugadores como Víctor 
Luengo, Nacho Rodilla, Llamas 
o el ex NBA y medallista olím-
pico Antoine Rigaudeau parti-
ciparon de una gran fiesta que 
sirvió para dejar claro que el 
baloncesto en Vila-real sigue 
vivo y con ganas de repetir, en 
un escenario imponente como 
el Centre de Tecnificació, sus 
mejores épocas.

En el transcurso de los ac-
tos conmemorativos, Benllo-
ch reafirmó la apuesta de la 
corporación municipal por el 
deporte y su compromiso por 
el baloncesto tanto femenino 
como masculino.

Benlloch hizo entrega de una alegoría de la ciudad al club por el aniversario.

El CTE acogió otro de los eventos conmemorativos con homenaje incluido.

Ciutat de la Salut i de l’Esport Crònica de Vila-real
DESEMBRE DE 2019 15



Akiwifi, Amazing Up, Foodration4all, 
Grábalo i García Candau, Premis Globalis
L’entitat lliura els guardons en una gala que va incloure dues conferència a càrrec de José Manuel Simarro i  el cíborg Manuel de Aguas

L a gala de lliurament dels 
Premis Globalis 2019 
ha reunit agents de tot 
l’ecosistema emprene-

dor i empresarial de Castelló, 
amb l’objectiu de promoure la 
innovació com a factor estratè-
gic i contribuir a la competitivi-
tat del territori. En aquesta gala 
s’ha entregat, entre altres, el Pre-
mi Vila-real Innpulso, que ha re-
caigut en l’empresa social Food-
ration4all, i que representarà la 
ciutat en les trobades de la Xarxa 
Nacional Innpulso de Ciutats de 
la Ciència i la Innovació.

Foodration4all és una em-
presa social creada el 2019 que 
desenvolupa projectes de cons-
ciència i millora social, emmar-
cats tots ells dins del sector de 
l’alimentació. El seu principal 
projecte és «Nadie sin su ración 
diaria», un sistema de digitalit-
zació de donació d’aliments que 
permet la donació d’aliments de 
manera controlada.

El Premi Globalis 2019 --dotat 
amb 1.500 euros-- ha recaigut en 
Akiwifi, una empresa operadora 
de telecomunicacions, especiali-
tzada en el desplegament de xar-
xes sense fils on els operadors tra-
dicionals no arriben, contribuint 
a eliminar la bretxa digital. La 
firma Amazing Up ha sigut guar-
donada amb el primer accèssit i 
Grábalo s’ha alçat amb l’accèssit 
jove empresa, tots dos dotats amb 
500 euros. Amazing Up desenvo-
lupa solucions tecnològiques in-
teractives per a la dinamització 
del turisme i del comerç i Grá-
balo és una plataforma digital 
de vídeos gravats amb el mòbil 
amb el propòsit que les empre-
ses puguen comprar vídeos per 
a millorar la seua comunicació. 
Finalment, s’ha reconegut amb 
el Premi Trajectòria el periodista 
esportiu Julián García Candau, 
qui ha recollit el guardó visible-
ment emocionat.

El vicepresident de Globalis, 
Francisco Jesús Canales, ha donat 
la benvinguda als assistents que 
han pogut assistir a les conferèn-
cies «Emprendre i reubicar-se», de 
José Manuel Simarro i «Connecta 
amb la naturalesa, fes-te cíborg», 
de Manuel de Aguas. Simarro, 
graduat social, auditor sociola-
boral i expert en seguretat viària 
laboral i en riscos psicosocials 
aplicats a l’empresa, ha explicat 
com analitzar les habilitats i els 
obstacles emocionals més habi-
tuals als quals ha d’enfrontar-se 
l’emprenedor i els principals ris-
cos psicosocials que l’afecten.

AGENDA LOCAL

TíTOL: SESSió CLub EmprESAriAL

DE NETwOrkiNG CASTELLó

Data: 10 de desembre de 08.20 a 10.30 

hores.

Lloc: Sala de formació del Viver 

d&#39;Empreses. C/ Monestir del Po-

blet, 24, Vila-real.

Més info: www.fundacionglobalis.org

AGENDA prOViNCiAL

TíTOL: SESSió CLub EmprESAriAL

DE NETwOrkiNG CASTELLó

Data: 3 de desembre a les 10.00 hores

Lloc: Aeroport de Castelló

Més info: www.fundacionglobalis.org

TíTOL: JOrNADA iNfOrmATiVA

“mODifiCACiONS EN L’iVA iNTEr-

NACiONAL”

Data: 3 de desembre de 9.30 a 11.30 
hores
Lloc: Cambra de Comerç de Castelló
Més info: https://www.camaracastellon.
com/es/jornadas/jornadas/e19_0026

TíTOL: firA CASTELLó CrEA iNNO-

VACió i EmprENEDOriA

Data: 3 de desembre de 9.00 a 14.00 
hores
Lloc: Auditori i Palau de Congressos de 
Castelló
Més info: http://www.firacastellocrea.
es/emprenedoria/

TíTOL: firA CASTELLó CrEA OCu-

pACió i fOrmACió

Data: 4 de desembre de 8.30 a 14.30 

hores
Lloc: Auditori i Palau de Congressos de 
Castelló
Més info: http://www.firacastellocrea.
es/ocupacio/

TíTOL: CurS “COm ESTuDiAr A LA

TEVA COmpETèNCiA pEr A SupE-

rAr-LA”

Data: 10, 12, 17 i 19 de desembre de 
15.00 a 19.00 hores
Lloc: CEDES Sogorb. Plaça de 
l’Almudín, 1, Sogorb
Més info: https://bit.ly/2qgelo9

TíTOL: CAfE-CrEA - NETwOr-

kiNG pEr A EmprENEDOrS. mi-

CrO-xErrADA “CANViA EL TEu

móN. iNNOVACió SOCiAL EN

L’EmprENEDOriA” by fOODrATiO-

N4ALL

Data: 16 de desembre de 10.00 a 11.00 
hores
Lloc: Centre CIES d’Innovació, Energia 
i Sostenibilitat. Sala de Formació. C/ Li-
tuània, 10, Castelló
Més info: https://bit.ly/2oosvba

AGENDA NACiONAL

TíTOL: #DEmOS2019

Data: 3 de desembre
Lloc: Madrid
Més info: http://www.fundaciones.org

TíTOL: TrObADA ENuiES DE CEN-

TrES DE rECErCA EN ECONOmiA

SOCiAL

Data: 12 i 13 de desembre
Lloc: Universitat de Saragossa
Més info: https://bit.ly/2rziyqb

AGENDA NACIONAL DESEMBRE 2019 DE L’INSTITUT INNOVACIÓ CIUTAT DE VILA-REAL 

Per la seua part, l’artista cí-
borg, Manuel de Aguas, conegut 
per desenvolupar i instal·lar en el 
seu cos un òrgan sensorial ciber-
nètic per a percebre els canvis de 
pressió baromètrica a través de 
pulsacions a diferents velocitats 

dins del seu cap, ha contat com 
percep sensacions meteorològi-
ques de qualsevol part del món 
i de l’espai a través del sistema 
wifi del seu òrgan sensorial.

L’alcalde, José Benlloch, ha 
destacat la capacitat d’innovació 

de les empreses de la província. 
Aquesta sisena edició dels Premis 
Globalis té el suport d’empreses 
d’alt nivell de la província com 
són Dolores Cortés, Multiópti-
cas, Vidres, Fundación José So-
riano, Élite Cementos i Esmal-

glass-Ítaca i compta amb el su-
port de l’Ajuntament i la Xarxa 
Innpulso.

Aquests guardons divulguen 
l’esforç dels emprenedors de jo-
ves empreses i mostren exemples 
que incentiven l’activitat.

Els guanyadors amb l’alcalde, José Benlloch, i representants de les empreses patrocinadores d’aquests guardons que es van entregar al Centre de Congressos.
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Fomento de las vocaciones 
científicas entre los jóvenes
Alumnos del colegio Santa María participan en foros internacionales

La apuesta por la ciencia del colegio 
Santa María, que imparte desde 2009 la 
asignatura Cultura Científica, está cose-
chando buenos resultados. El alcalde, Jo-
sé Benlloch, ha destacado en una visita 
al centro la necesidad de promover las 
vocaciones científicas porque «no habrá 
innovación sin ciencia», ha dicho, por 
lo que ha agradecido la implicación de 
centros educativos como el Santa María 
que «está en la vanguardia de las necesi-
dades de lo que es un mundo diferente, 
un mundo innovador y que ha cosechado 
ya éxitos importantes». Entre ellos, el al-
calde ha señalado la participación de dos 
alumnas en el Congreso ESI 2019 Expo-
Sciences International de Abu Dhabi con 

un proyecto sobre el cangrejo calavereta 
en el Mediterráneo o la colaboración de 
otros dos alumnos con el Oceanográfico 
de València en una investigación sobre el 
tiburón pintarroja y que ha dado como 
resultado el nacimiento de dos crías de 
tiburón en laboratorio, así como otro tra-
bajo para la reintroducción del gallipato 
en la Sierra de Espadán.

El director del colegio, Juan Francisco 
Navarro, ha puesto de relevancia los bue-
nos resultados de la asignatura de Cultu-
ra Científica que cursan los alumnos de 
4º de ESO y 1º de bachillerato. Además, 
Navarro ha avanzado que los días 26 y 27 
de marzo de 2020 tendrá lugar la segun-
da edición de la Feria de la Ciencia.

El alcalde conoció de primera mano los proyectos educativos en pro de la ciencia del centro.

Historia de éxito

Foodration4all, viabilidad y 
apuesta por el impacto social
Su proyecto estrella busca optimizar el proceso de la donación de alimentos

K ilian Zaragozá, Andrea Lorenzo y 
José V. Villarroig están detrás de 
Foodration4all, una empresa de 
reciente constitución (febrero del 

2019) aunque el trabajo se remonta a tres 
años atrás, «sería imposible contabilizar 
las horas de dedicación» comenta Zarago-
zá, que encuentra su germen en un trabajo 
de fin de grado (TFG) de Ingeniería de Dise-
ño Industrial y Desarrollo de Producto. 

La «ilusión» era crear una iniciativa que 
generara valor económico, sostenible y via-
ble a la vez que tuviera «de gran impacto 
social» indica el socio fundador que insiste 
en que no son una ONG sino una empresa 
con trabajadores contratados. 

«Mi TFG versaba sobre una especie de 
Happy meal para comedores sociales, se 
ofrecía un kit a personas que acudían pero 
no tenían espacio y así podían llevarse la 
comida. Esta idea fue derivando hacia una 
de negocio sostenible y viable y, debido a 
la experiencia con el sector de la alimenta-
ción y de las personas desfavorecidas, llega-
mos al punto actual en el que tratamos las 
ramas de las donaciones y del desperdicio 
de comida sin olvidar el compromiso am-
biental ya que trabajamos con materiales 
reciclables o ecosostenibles», explica este 
exalumno de la UJI. De hecho, se presenta-
ron al proyecto de la UJI Emprèn OnSocial, 
del que resultaron vencedores, un progra-
ma lanzadera que les brindó la formación 
necesaria para echar a andar.

Foodration4all ofrece actualmente dos 
grandes proyectos, Comentalízate y Nadie 
sin su ración diaria, «la joya de la corona». 
Respecto el primero, Zaragozá explica que 
busca «evitar el desperdicio masivo de ali-
mentos en buen estado por parte del sec-
tor hosterlero». Muchos locales ya ofrecían 
esta posibilidad pero su propuesta, respal-

dada por ayuntamientos como el de Cas-
telló, da la posibilidad de completar esta 
acción con materiales sostenibles y para 
los establecimientos es una forma de de-
mostrar su conciencia medioambiental y 
su lucha contra el desperdicio. Pero este 
proyecto nace de forma paralela y para nu-
trir económicamente la puesta en marcha 
de Nadie sin su ración diaria. La propuesta 
es aplicar la tecnología a todos los engra-
najes de la cadena de donación de alimen-
tos para «mejora el sistema y apoyar inte-
gración social de personas en situación 
desfavorecida» sin olvidar «la experiencia 
del donante». Zaragozá indica que ya han 
completado todas las fases «en papel» por 
lo que el siguiente paso materializarlo con 
los proveedores tecnológicos.

En cuanto a los retos de futuro, el crea-
dor de Foodration4all avanza que pasan 
por seguir desarrollando Comentalízate 
con ayuntamientos, aquí en Vila-real tra-
bajan en un proyecto de cocreación «muy 
interesante» que podría ver la luz en unas 
semanas. En el caso de Nadie sin su ración 
diaria, el principal hito será ejecutar la 
prueba piloto en Castelló de la mano del 
Banco de Alimentos en 2020 y con los re-
sultados que se obtengan, escalar a los ám-
bitos autonómico y nacional. 

El éxito de la empresa, asegura el joven, 
está «en que los proyectos que diseñamos 
se ejecuten, que la gente haga uso de ellos 
y podamos mantener la viabilidad empre-
sarial». ¿Anima a otras personas con un 
proyecto en mente a dar el paso? «Por su-
puesto». «Damos charlas y los animamos 
pero pedimos a quien tenga interés que 
tengan una actitud proactiva e ilusión 
porque un día estás arriba y al siguiente 
te caes». «Formación, información, dedica-
ción, esfuerzo, constancia...», concluye.

Lorenzo, Zaragozá y Villarroig son los tres fundadores de esta joven iniciativa empresarial.

Benlloch defiende el papel de 
los municipios en el sistema de la 
innovación en un foro autonómico

U El alcalde y presidente de la Xarxa de Ciutats per la 
Innovació, José Benlloch, partició en el I Congreso 
de Emprendimiento e Innovación Territorial de la 
Comunitat donde defendió a la Administración 
local como canalizadores de la innovación.



Societat

Vila-real plora la mort de Leandre  
Adsuara Llorens, Premi 20 de Febrer 2019
Vila-real ha lamentat la mort de 
Leandre Adsuara Llorens, Pre-
mi 20 de Febrer de 2019, als 79 
anys en un accident de trànsit. 
L’alcalde, José Benlloch, va tras-
lladar les condolences en nom de 
la corporació i la ciutat als fami-
liars i amics de Leandre Adsuara, 
carlista, regador i persona estre-
tament lligada al moviment asso-
ciatiu, les tradicions i la cultura 
popular de Vila-real, que va veure 
reconeguda la seua vinculació a 
la ciutat amb el Premi 20 de Fe-
brer d’enguany, reconeixement 
que atorga l’Ajuntament a per-
sonalitats i entitats destacades 
de la població, amb motiu de les 
Festes Fundacionals.

Benlloch ha destacat la trajec-
tòria d’Adsuara i la seua aporta-
ció per a «enfortir i perpetuar les 
tradicions i la cultura locals, com 
a portador de la Mare de Déu de 
Gràcia però també des de l’àmbit 
associatiu, la defensa de la nostra 
agricultura o el patrimoni local».

Mig miler de persones va donar 
l’últim adéu a Leandre Adsuara 
a l’església Arxiprestal. Entre els 
detalls de la cerimònia van desta-
car, a més de les paraules d’elogi 
del sacerdot, mossén Vicent Gi-
meno -que va oficiar la missa 
amb mossén Guillermo Sanchis-, 
l’acció dels portadors de la Mare 
de Déu de Gràcia, col·lectiu del 
qual formava part Adsuara, que 

van entrar i van traure a coll el 
fèretre del que fora fundador de 
la Unió de Llauradors i Ramaders 
del País Valencià a Vila-real, a 
més d’històric d’UPV (posterior-
ment Bloc i Compromís).

Així mateix, al costat de l’altar 
es va col·locar la imatge en bron-
ze de la patrona, donada per 
l’artista Vicente Llorens Poy a 
l’Ajuntament, i que es troba al 
despatx d’Alcaldia. És la prime-
ra vegada que l’escultura eixia 
del seu actual emplaçament, 
després d’aconseguir l’alcalde, 
José Benlloch, el vistiplau de la 
família de l’escultor i del difunt, 
així com dels responsables de 
l’Arxiprestal.
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La Fira de Santa Caterina anticipa 
el Nadal amb prop de 240 parades
Alimentació i complements van ser els punts de venda més nombrosos enguany

Les parades amb joguets van ser de les parades més visitades degut al caràcter prenadalenc d’aquesta fira.

L a Fira de Santa Caterina, 
declarada Festa d’Interés 
Turístic Provincial, ha do-
nat la benvinguda a la tem-

porada nadalenca. Milers de per-
sones van recórrer el recinte en 
el qual es van instal·lar els prop 
de 240 punts de venda entre els 
quals hi havia 77 d’alimentació, 
20 de joguets, 28 d’artesania, 30 
de bijuteria i complements i 42 
d’altres productes, entre els quals 
han destacat les 9 parades de pe-
sebres, «un producte que molts 
visitants d’altres localitats venen 
a comprar a aquesta fira», va co-
mentar el regidor d’Economia, 
Xus Madrigal. 

Dàtils d’Elx, torrons de Benllo-

ch, formatge de Catí o suro de 
la Serra d’Espadà van ser alguns 
dels productes valencians que 
es podien trobar en les parades 
d’alguns dels 76 venedors proce-
dents de la Comunitat mentre 
que altres 19 arribaren d’altres 
províncies com Barcelona, Conca, 

Terol o Lugo, entre altres. A més, 
l’Associació de Firaires també va 
instal·lar una zona d’atraccions 
al carrer Josep Ramon Batalla.

Amb tot, des del consistori van 
destacar, de manera especial, 
els 73 punts de venda de comer-
ciants de Vila-real i els 24 estands 
d’ONG que van tenir presència a 
la plaça Major, un fet que «con-
verteix aquest punt en una xico-
teta fira de la solidaritat dins de 
la Fira de Santa Caterina».

L’oratge va acompanyar i van 
ser molts, tant locals com visi-
tants, els que es van poder fer 
amb productes típics del Nadal 
com ara torrons, pesebres o frui-
ta seca, joguets o artesania.

Les oenegésvan tenir 
un espai protagonista 
a la plaça Major i hi van 
participar 73 venedors 
de la ciutat

U

La Comissió de Penyes 
reconeix les històriques i 
designa nova presidenta
La Comissió de Penyes ha ce-
lebrat la gala anual de lliura-
ment de premis i reconeixe-
ments, que enguany ha estat 
marcada per la celebració 
del 40é aniversari de l’entitat 
que va homenatjar les penyes 
que han complit 40 anys i els 
presidents de la Comissió. La 
vetlada també va servir per a 
presentar la nova Junta Direc-
tiva de la Comissió que té, des 
de fa unes setmanes, a Susana 
García com a presidenta en 
substitució de David García. 

Durant la gala es va fer lliu-
rament dels premis a les pe-
nyes guanyadores en concur-
sos com els dels empedrats o 
les paelles, la cavalcada, en 
el torneig de futbol o en el 

La gala va servir per a retre homenatge als col·lectius històrics.

gincana de tots dos festejos: El 
Sifó, Samfaina, Mai d’Acord, La 
Contra, Tarannà, La Cantona-
da del Cantó, Xarlotà, L’Esvalot. 
L’Enganxó, Dembou, No Pro-
blem, Casal i Punt, Pocs i Bojos, 
Fem Festa, De Gaidonet, Capçots, 
Travaluc i Togego.

Pepe Batalla i la Penya Morapio 
van ser triats Festers de l’Any.

Durant la gala es van 
lliurar els premis dels 
concursos de les festes 
i es van designar els 
Festers de l’Any

U

Normalització Lingüística 
convoca les ajudes de 
promoció i ús del valencià
La Regidoria de Normalització 
Lingüística ha publicat la con-
vocatòria de subvencions desti-
nades a premiar totes aquelles 
associacions sense ànim de lu-
cre d’àmbit local que realitzen 
activitats de promoció del va-
lencià. Unes ajudes econòmi-
ques que financen projectes de 
normalització i d’activitats de 
foment del valencià realitzats 
durant el 2019.

Aquesta convocatòria ha es-
tablit una dotació de 10.000 
euros que es repartirà entre to-
tes les associacions que presen-

ten la sol·licitud d’ajudes dins 
del termini de trenta dies natu-
rals que comença el dimarts 19 
de novembre i finalitza el 18 de 
desembre de 2019.

Alguns dels criteris que tin-
drà en compte la Comissió de 
Valoració són la recuperació i 
el foment de l’ús del valencià 
en tots els àmbits de la vida 
ciutadana, que compten amb 
la participació directa dels be-
neficiaris en la seua elaboració, 
desplegament i execució, fent 
el veïnat subjectes i protagonis-
tes de l’acció.



Inserción social y mejora de calles, 
prioridades para la ciudadanía
Presentan los resultados de la votación final de los Presupuestos Participativos del 2020

La edila de Participación Ciudadana, Miriam Caravaca, detalló los votos recibidos en la última fase de la iniciativa.

L a concejala de Participa-
ción Ciudadana, Miriam 
Caravaca, ha dado cuenta 
del resultado de las vota-

ciones de los Presupuestos Par-
ticipativos que han ordenado la 
veintena de propuestas resultan-
tes de las fases previas del proce-
so. Así pues, en primer lugar ha 
quedado la solicitud de acciones 
de inserción laboral para perso-
nas con discapacidad, así como 
continuar con el proyecto de in-
serción sociolaboral para perso-
nas con diversidad funcional que 
en la actualidad realiza el Ayun-
tamiento en colaboración con la 
Fundación Caixa Rural Vila-real a 
través del proyecto XiCaEs.

Entre las demandas con mayor 
número de votos se encuentran 
también las obras de accesibili-
dad en aceras; la limpieza del so-
lar de la calle Corts Valencianes/

Botànic Calduch; el asfaltado de 
la calle Alfons el Magnànim; las 
campañas para la recogida de ex-
crementos de mascotas en la vía 
pública; las acciones para promo-
ver el reciclaje o «una propuesta 
que nos ha hecho llegar el cole-
gio de educación especial La Pan-
derola a través del Consell de Xi-
quets i Xiquetes para revisar los 
semáforos de la ciudad, ya que 
han detectado que en algunos 
puntos los peatones con proble-

mas de movilidad no tienen su-
ficiente tiempo para cruzar», ha 
explicado la edila.

Caravaca ha agradecido la par-
ticipación de la ciudadanía en el 
proceso y ha resaltado que «los 
vecinos y vecinas que han parti-
cipado son conscientes de la si-
tuación delicada que atraviesa el 
Ayuntamiento debido a las sen-
tencias urbanísticas derivadas 
de la gestión urbanística del PP». 
La prueba es, según la conceja-
la, que «no han pedido grandes 
obras ni grandes inversiones».

Finalmente, se ha comprometi-
do a trabajar para «introducir el 
máximo de propuestas posibles 
en el Presupuesto Municipal de 
2020» y ha avanzado que “una 
vez se aprueben las cuentas del 
próximo año, se constituirá la 
comisión de seguimiento de los 
Presupuestos Participativos».

La limpieza de 
solares y la recogida 
de excrementos de 
mascotas siguen siendo 
otros temas reclamados

U
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Ayuntamiento y entidades 
sociales, de la mano contra 
la violencia de género
Vila-real se ha sumado, un año 
más, a la conmemoración del 
25-N y la lucha contra la vio-
lencia machista, con activida-
des reivindicativas, charlas y 
los talleres de prevención para 
alumnado de 4º de ESO de to-
dos los centros educativos de la 
localidad. 

La programación del 25-N 
incluyó esa misma jornada ac-
tividades reivindicativas pro-
movidas por las asociaciones 
que trabajan en el ámbito de la 
igualdad en Vila-real: Grup de 
Dones de Vila-real, Asociación 
Andrea Carballo Claramonte, 
el proyecto Juntes de Cruz Ro-
ja y AFYM LGTBI+. La jornada 
arrancó con una acción visual 
estática de Juntes de Creu Ro-
ja en el cruce de la calle Major 
con la Sang, y una performance 
contra la violencia de género a 
cargo de la asociación Andrea 
Carballo durante todo el día en 
la plaza Major. También en la 
plaza MaJor, el Grup de Dones 
y AFYM LGTB+ leerán conjun-
tamente el manifiesto en con-
tra de la violencia de género.

Respecto la actividad en las 
aulas, Com quedem?, consistió 
en la realización de talleres de 
teatro fórum, como parte de 
las acciones que lleva a cabo la 
Concejalía de Igualdad en pro 
de la prevención de violencia 
de género.  La iniciativa dirigi-

da por la compañía Teatre de 
Caixó, tenía el objetivo de cons-
truir relaciones sexo-afectivas 
sanas durante la adolescencia, 
a través de representaciones 
teatrales que apelan a la parti-
cipación y reflexión de los gru-
pos participantes. La campaña 
se desarrolló del 18 de noviem-
bre al 2 de diciembre, con se-
siones para los IES Francesc Tà-
rrega, Miralcamp, Broch i Llop, 
Santa María, Fundación Flors 
y los colegios Consolación, Vir-
gen del Carmen y Bisbe Pont. 

Igualdad lanzó también ac-
tividades enmarcadas en la II 
Escuela Muncipal de Igualdad. 
En concreto, el 27 de noviem-
bre se impartirá la conferencia 
Prevención de la violencia de 
género en las relaciones adoles-
centes, a cargo de la pedagoga 
Carmen Ruíz Repullo. 

«La sensibilización y concien-
ciación social, en particular en 
las edades más tempranas, es 
fundamental en una lucha que 
nos concierne a toda la socie-
dad. El trabajo que, en este sen-
tido, están realizando las dis-
tintas entidades de igualdad de 
Vila-real, sumado a los talleres 
de prevención en los institutos, 
es clave en la erradicación de 
la violencia contra las mujeres. 
En ese empeño vamos a seguir 
trabajando», defendió la edil de 
Igualdad, Rosario Royo.

La Asociación Andrea Carballo realizó con sillas el símbolo de la mujer.

Las asociaciones leyeron un manifiesto a puertas del consistorio.

Alumnos del colegio lA 
PAnderolA conocen cómo 
funcionA el AyuntAmiento

U El teniente de alcalde Javier Serralvo y la 
concejala de Relaciones Institucionales, 
Noelia Samblás, han recibido a un 
grupo de alumnos del colegio de 
educación especial La Panderola 

acompañados por sus profesores. Los 
jóvenes, pertenecientes al grupo de 
Transición a la Vida Adulta, han podido 
conocer mejor cómo funciona el 
Ayuntamiento de Vila-real.
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En un número anterior ya 
hablamos de la posverdad, 
un recurso que desgracia-
damente se ha puesto de 
moda también por parte 
de algunos representantes 
políticos.

Ya denunciamos en su 
momento, que este recur-
so se utilizara para el noble 
arte de la política. Política, 
que no debemos olvidar, 
se basa en la organización 
social del conjunto de ha-
bitantes, y que en su pilar 
fundamental, donde se 
sustenta todo su edificio, 
tiene como objetivo prin-
cipal la búsqueda de la fe-
licidad del conjunto de sus 
miembros. Para ello eligen 
a unos representantes que 
defenderán y gestionarán 
sus asuntos, ya que en to-
da democracia la sobera-
nía reside en el pueblo y 
no en el político. Polític@
que debe parecerse lo más 
posible a sus ciudadan@
s para conocer sus verda-
deras necesidades. Por eso 
es de una irresponsabili-

dad absoluta, por parte de 
nuestra oposición, salir a 
la prensa a denunciar dife-
rentes acciones del gobier-
no utilizando la famosa 
posverdad… Que desgra-
ciadamente se ha conver-
tido, en el caso de algunos 
de sus abanderados, en 
una serie de mentiras que 
reflejan una falta de deco-
ro y vergüenza poco digna 
del cargo que ostentan y 
de a quienes representan, 
cuya confianza, sin duda, 
traicionan cada vez que 
faltan a la verdad. 

Y para muestra un bo-
tón. Quien quiera compro-
bar esta posverdad solo 
debe acudir a Youtube y 
buscar en los plenos del 
Ayuntamiento… ¡Maldita 
hemeroteca! Deseamos 
una oposición de altura, 
que corresponda con la 
adultez de los vecin@s, 
porque si no tendremos 
que salir una y otra vez a 
decirles, aquello tan típi-
co en los patios de los cole-
gios… Mentira cadira!

Y ante la posverdad...
Mentira cadira!

PSPV-PSOE

Después de que Isabel Ce-
laá pusiera en duda el de-
recho fundamental de los 
padres a elegir el modelo 
y el centro educativo que 
quieren para sus hijos, 
desde el Grupo Popular 
presentamos al pleno una 
moción para reprobar las 
palabras de la ministra en 
funciones y que el consis-
torio reconociera la red 
de centros concertados co-
mo garantes de una oferta 
plural en nuestro sistema 
educativo.

Desgraciadamente, el 
PSOE optó por tapar a la 
socialista Celaá antes que 
posicionarse a favor de la 
concertada, algo que tie-
ne complicado cuando su 
socio Podemos abogó por 
eliminar los conciertos 
educativos y privar a los 
padres del derecho que les 
asiste para que sus hijos 
reciban la formación reli-
giosa y moral de acuerdo 
a sus convicciones.  

Desde el Partido Popu-
lar queremos poner en 

valor la trayectoria de los 
cinco centros concertados 
de Vila-real y sin los cua-
les la historia de nuestra 
ciudad no sería la misma. 
La aportación de los cole-
gios Virgen del Carmen, 
Consolación, Fundació 
Flors, Santa María o Bisbe 
Pont ha ido más allá de la 
formación académica de 
miles de vila-realenses, 
ofreciendo a la ciudad in-
numerables propuestas 
formativas, de ocio, cultu-
rales y sociales. 

Estos colegios concerta-
dos, junto con el resto de 
centros públicos, forman 
una red educativa de la 
que podemos sentirnos 
orgullosos los vecinos de 
Vila-real. Por eso, vamos 
a seguir defendiendo los 
dos modelos educativos 
para que sean las familias, 
como máximos respon-
sables de la educación de 
sus hijos, las que puedan 
elegir en libertad el tipo 
de educación que quieren 
para ellos. 

Por la libertad de las 
familias para elegir

PP

La Stasi ha estat molt criti-
cada, entre altres raons pel 
control excessiu que feia de 
la vida dels ciutadans. Era 
tan extrem l’espionatge 
que se’n feia de les vides 
de la gent que fins i tot en 
aquella societat arribaven a 
espiar-se els uns als altres. 

Qualsevol veí podia en-
viar informació a l’Estat 
sobre els teus moviments, 
ideologia o opinions. 
L’objectiu, com en tots els 
règims totalitaris, era aca-
bar amb les llibertats fona-
mentals.

Fa pocs dies PSOE i Uni-
das Podemos, amb el bene-
plàcit de la dreta, van deci-
dir beneir la llei mordassa 
digital. No és ja que mai ha-
gen derogat l’anterior llei 
mordassa, que ja reduïx en 
extrem el dret e manifesta-
ció i prohibix fotografiar po-
licies (encara que t’estiguen 
cascant), intentar parar que 
tiren algú al carrer o fins i 
tot impedir el maltracta-
ment animal.

Ara PSOE, Podemos i la 

dreta corregeixen i amplien 
la llei mordassa amb la pos-
sibilitat de tallar l’accés a 
Internet o a pàgines web 
sense ordre judicial. Espan-
ya ja no té res a envejar a 
estats autoritaris com la 
Xina, Aràbia Saudita o Tur-
quia. Benvinguts a un Estat 
obertament totalitari i tec-
nofòbic!

D’altra banda, el Tribunal 
Constitucional va conside-
rar que les treballadores 
ja no tenim dret ni a estar 
malaltes. Tant se val fins 
i tot si ho ha certificat el 
metge. El resultat és que po-
drem anar al carrer. Un Tri-
bunal, suposadament, està 
per a impartir justícia. Qui-
na classe de «justícia» és esta 
que castiga la malaltia amb 
la pèrdua d’un treball? 

Perdem els drets civils, 
laborals, es posa en dubte 
la sostenibilitat de les pen-
sions, s’intenten privatitzar 
serveis fonamentals com 
l’educació o la sanitat.  I 
mentrestant on està eixa 
«esquerra»? Al sofà!

I mentrestant 
l’esquerra al sofà

Compromís

Actualmente, se da en 
España una situación de 
grave desequilibrio entre 
ciudadanos que deciden 
contraer matrimonio y 
aquellos que optan por re-
gistrarse oficialmente co-
mo parejas de hecho. Esta 
situación está generada 
por las deficiencias que la 
actual legislación en ma-
teria de parejas de hecho 
lleva aparejada en cuanto 
a los requisitos de acceso a 
la pensión de viudedad.

En Ciudadanos traba-
jamos día a día desde to-
das las instituciones para 
construir un país de ciu-
dadanos libres e iguales. 
También desde el Ayun-
tamiento de Vila-real, 
donde en el último pleno 
conseguimos que nuestra 
propuesta acerca de esta 
problemática fuese apro-
bada cosa que agradece-
mos al resto de grupos. 
Este hecho nos congratu-
la especialmente porque 
reconoce los distintos mo-
delos de familia en una 

sociedad avanzada como 
la nuestra.

El tratamiento legal de 
estas parejas es desigual 
por las diferencias que 
soportan respecto de los 
beneficios fiscales, econó-
micos y asistenciales. Esta 
discriminación supone a 
su vez una violación de 
la Constitución. Nuestra 
Carta Magna, cabe recor-
dar, garantiza la igualdad 
de todos los españoles an-
te la ley y en este caso no 
se está cumpliendo.

Pero ¿cómo lo consegui-
mos? Pues promoviendo 
la modificación de los co-
rrespondientes preceptos 
legales, además de traba-
jar por incluir en el Códi-
go Civil una regulación 
del régimen de la pareja 
de hecho aplicable en to-
do el territorio nacional.

En definitiva, desde Cs 
queremos y apostamos, ni 
más ni menos, por los mis-
mos derechos para todos 
los españoles vivan donde 
vivan. 

Ciudadanos libres 
e iguales

Ciutadans

Me atrevería a calificar de 
excelentes los resultados 
obtenidos por VOX en las 
últimas elecciones genera-
les celebradas el pasado 10 
de noviembre.

No quiero dejar pasar 
la oportunidad de dar las 
gracias a los 4.886 villa-
rrealenses que deposita-
ron su confianza en el par-
tido que represento en el 
Ayuntamiento de nuestra 
ciudad. Superar el 19% de 
los votos emitidos ha sido 
un primer sueño cumplido 
para seguir dando los pasos 
oportunos para el cambio 
de forma de gobernar que 
España tiene en todas sus 
administraciones.

Que VOX se quedara a 
menos de dos puntos por-
centuales de la segunda 
fuerza política más vota-
da, y superara en cinco a la 
cuarta, deja bastante clara 
la consolidación de nuestro 
mensaje en la localidad.

VOX ya cuenta con 52 di-
putados que representan a 
toda España, uno de ellos 

residente en Vila-real y ele-
gido por la provincia de 
Castellón, Alberto Asarta. 

El compromiso de Alber-
to Asarta es claro, defender 
España desde el hemiciclo 
de la Carrera de San Ge-
rónimo pero sin olvidar 
un solo momento su pro-
cedencia y los problemas 
que hay que solucionar en 
nuestra tierra en agricultu-
ra, industria, infraestructu-
ras, etc…

No puedo olvidarme de 
todos y cada uno de los 
vecinos, enhorabuena por 
ejercer de forma democrá-
tica y sin incidentes el de-
recho al voto, VOX siempre 
estará junto a esos ciuda-
danos que creen en la li-
bertad y en la democracia, 
independientemente de a 
quien voten.

Quiero agradecer el enor-
me esfuerzo realizado por 
todos los colaboradores del 
partido, sigo contando con 
vosotros para día a día ha-
cer que España y Vila-real 
sean mejores.

Es hora de agradecer 
el apoyo recibido

VOX

La nostra ciutat està plaga-
da de vehicles, no és Madrid 
ni Barcelona, però hi ha 
dies i hores puntuals que 
ho sembla. Potser siga exa-
gerar però per a la infraes-
tructura de la ciutat, hi ha 
molts vehicles en circulació. 
Inclús s’arriba abans cami-
nant que aguantar eternes 
cues intentant eixir fins al 
següent carrer.

I l’aparcament... Apar-
car en el centre? Missió 
impossible. Centenars de 
vehicles al dia donant vol-
tes per a trobar un lloc la 
qual cosa suposa una con-
taminació constant i molt 
preocupant. Mals fums i 
mal humor.

Amb una mica d’esforç 
de tots, podríem millorar i 
alliberar el centre de tantí-
ssim trànsit, voltes una ve-
gada i una altra pels nos-
tres carrerons del centre, 
aparcant on bonament es 
puga, a vegades dificul-
tant l’entrada o eixida de 
la resta, obstaculitzant les 
rampes d’accés per a cadi-

res de rodes a les voreres. 
Persones amb mobilitat 
reduïda que, en molts ca-
sos, han de circular per la 
calçada amb el perill que 
això suposa.

El nostre centre urbà 
està format per carrers 
estrets i voreres diminu-
tes. ja que estava preparat 
per a un altre tipus de vi-
da i de vehicles. Per tant, 
apel·le a la ciutadania a 
tenir més precaució quan 
circule per aquests vials, 
pel trànsit de vianants, xi-
quets, de bicicletes, perso-
nes amb mobilitat reduï-
da i dels cotxets de bebé.

L’ideal seria deixar tot el 
barri antic com a vies per a 
ciclistes i vianants, excepte 
els cotxes del veïnat de la 
zona i, per a càrrega i descà-
rrega. No se que podem fer 
amb tots els vehicles que 
aparquen en eixos carrers... 
Aparcament per a veïns? 
Zona verda? Això propor-
cionaria més seguretat i 
menys contaminació en la 
nostra benvolguda ciutat.

Vehicles i polució, els 
deures pendents

Unides Podem
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Una exposició de l’obra de Gumbau 
rellança la figura del pintor local
La mostra arriba l’any de la commemoració dels 30 anys de la mort de l’artista a Marsella

Benlloch va participar a la inauguració de la mostra que recorre la trajectòria pictòrica d’un dels pintors més destacats.

L ’alcalde José Benlloch, 
acompanyat  de la  fa -
mília de José Gumbau 
(1907-1989), ha inaugurat 

l’exposició Gumbau: la poètica de 
la mirada, que fins al 29 de febrer 
recorre la trajectòria pictòrica i 
vital d’un dels principals pintors 
vila-realencs i valencians a través 
dels seus retrats. L’exposició, co-
missariada per la filla de l’artista, 
Esmeraldina Gumbau, i per José 
M. Juan Baldó, està formada per 
prop d’una quarantena d’obres 
de la col·lecció de la família i su-
posa el tret d’eixida en la com-
memoració del 30é aniversari 
de la mort del pintor a Marse-
lla, ciutat francesa on va residir 
16 anys, que la família promou 
amb iniciatives com la producció 
d’un documental audiovisual so-
bre la figura de Gumbau i la seua 
obra, amb l’objectiu de recupe-
rar la figura de l’artista i donar 
a conéixer la seua trajectòria o 
l’engegada d’un web específic de 
l’artista. 

La mostra inclou també dues 
peces donades al Museu de la Ciu-
tat per part de la família Gimé-
nez de Vila-real, corresponents 
a dos retrats que Gumbau va fer 
dels germans Víctor i Manuel Fe-
nollosa. La col·lecció temporal 
es completa amb l’exposició de 
la sala permanent que la Casa 
de Polo dedica a uns dels perso-
natges més il·lustres de la ciutat. 
Durant la inauguració, Benlloch 
ha destacat la trajectòria del pin-
tor vila-realenc i el compromís 

de l’Ajuntament per col·laborar 
amb la família i la comissió tèc-
nica creada per a revaloritzar la 
figura de l’artista.

«L’objectiu és difondre el tre-
ball de Gumbau entre el gran 
públic, perquè mereix estar en el 
lloc del qual fins ara se li havia 
relegat», van assenyalar des de 
l’entorn familiar de Gumbau.

L’estil de Gumbau es carac-
teritzava per retratar la figura 
humana en diverses formes i 
interpretacions, passejant per 
diferents estils al llarg dels anys. 
L’obra inclou des de quadres rea-

listes fins a abstractes amb tints 
surrealistes. De fet, Gumbau 
pintava natures mortes, retrats, 
pintura religiosa o fins i tot de 
temàtica infantil. «Els seus per-
sonatges estàtics i hieràtics són 
alhora dolços i amargs, solitud 
i companyia, són la duresa d’un 
puny que pica a la societat i la 
tendresa de la carícia d’una mà 
amiga», explica el restaurador i 
comissari de la mostra, José Ma-
ría Juan Baldó.

L’horari de visita és de 10.00 a 
13.00 i de 17.00 a 20.00 hores, de 
dimarts a dissabte.

La Fundació caixa RuRaL 
ViLa-ReaL Repassa L’obRa   
deL pintoR Juan cLaRos

U La Fundació Caixa Rural exposa una 
retrospectiva de l’obra del pintor local 
Juan Claros. L’alcalde, José Benlloch, 
ha acompanyat l’organització en la 
inauguració de la mostra.

Entre els assistents, la filla del pintor, Esmeraldina Gumbau.

Cultura

La Setmana Tàrrega guanya 
projecció internacional amb 
la seua aposta musical

La regidora de Cultura, Rosario 
Royo, ha presentat la 7a Setma-
na Tàrrega, acompanyada del 
guitarrista i director artístic 
de l’Institut per al Desenvolu-
pament Musical, David Eres. La 
programació començarà el dis-
sabte 7 de desembre, a les 19.00 
hores, a l’Auditori Municipal, 
amb un recital gratuït a càrrec 
de l’Orquestra de Pols i Pua 
Francesc Tàrrega. Continuarà el 
dia 9 de desembre, amb els con-
certs didàctics i activitats del 
projecte Coneixes Tàrrega? en 
els diferents centres educatius.

El primer gran acte será el 
dissabte 14 de desembre, amb el 
concert ‘Integral Tàrrega’, a les 
19.00 hores a l’Auditori Muni-
cipal, on es representarà l’obra 
de Francesc Tàrrega en una fu-

sió de guitarra clàssica i ballet, 
per part de concertistes inter-
nacionals com Kristina Varlid, 
Jorrit Douwes, Damián Valent i 
David Eres. La part de dansa es-
tarà a càrrec de l’Escola de Dan-
sa Mónica Parra, Rytme Escola 
de dansa i arts, i l’acadèmia M. 
Pilar Izquierdo.

El colofó serà el diumenge 
15, Dia Internacional de Tàrre-
ga, amb l’acte institucional i la 
Gala Tàrrega a les 19.00 hores. 
Un esdeveniment amb solistes 
com Gabor Szabo i Raúl Traver, 
la Madrid Soloists Chamber Or-
chestra en col·laboració amb la 
Filarmonía Hispánica, i Veus 
de Cambra. El concert finalitza-
rà amb les corals dels col·legis 
Gimeno Barón, Botànic Caldu-
ch i Concepció Arenal.

Royo i Eres van detallar les activitats previstes dins de la Setmana Tàrrega.
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Un ciclo de conciertos ensalza el 
órgano romántico de la Arciprestal
La iglesia busca un organista titular para poder dar más prestancia al instrumento

El público asistente pudo disfrutar de la música mientras contemplaba en pantalla la interpretación del organista.

L a Iglesia Arciprestal ha aco-
gido un ciclo de conciertos 
para poner en valor el órga-
no romántico restaurado 

recientemente y bendecido por 
el obispo Casimiro López Lloren-
te el pasado 21 de septiembre.

Este instrumento ya sonó en 
la inauguración y ha interveni-
do en las misas --la fiesta de la 
Asociación de Hijas de María del 
Rosario motivó que la programa-
ción no arrancara antes-- pero 
las citas del 2 y el 9 de noviem-
bre (el tercer concierto del día 
15 fue suspendido por motivos 
personales del organista Felipe 
López) fueron las primeras en las 
que cobraba entidad propia. Juan 
de la Rubia, organista titular de 
la Sagrada Familia de Barcelona, 
fue el encargado de hacerlo so-
nar. Entre las obras incluidas en 
el programa hubo dos del reper-
torio que se interpretó en 1931, 
cuando se inauguró el órgano.

Pero la intención del responsa-
ble de la Arciprestal es ir a más. 
En este sentido, mosén Javier 
Aparici indicó que trabaja para 
que la parroquia cuente con un 
organista titular, cargo para el 
que se requería disponer del Tí-
tulo Superior de Órgano. La valo-
ración de méritos está a cargo de 
Juan de la Rubia aunque la deci-
sión final quedará en manos de 
mosén Javier. 

«No es habitual que una iglesia 
cuente con dos órganos históri-
cos --el romántico y el barroco-
- en perfecto estado», comentó 
el religioso que avanzó que la 
persona designada deberá super-
visar el mantenimiento del ins-
trumento, fijar un calendario de 
actuaciones con uno o dos ciclos 

anuales de conciertos, podrá dis-
poner de un adjunto, deberá in-
centivar la formación tanto a sus 
acompañantes como a escolares 
u otros colectivos, tendrá presen-
cia en las misas y también asumi-
rá el compromiso de que, en los 
eventos que se solicite y contrate, 
el órgano tenga presencia.

De hecho, esta sería una de las 
vías para sufragar la plaza ya que 
la parroquia no puede materiali-
zar un contrato laboral. Contar 
con esta figura, consideró mosén 
Javier Aparici, «dará prestancia y 
relevancia» al patrimonio de la 
Arciprestal.

La donación de instituciones 
como el Ayuntamiento de Vila-
real y la Diputación de Castellón, 
empresas y particulares que apa-

drinaron tubos permitió sufragar 
la restauración del instrumento 
romántico a cargo del taller de 
Carlos M. Álvarez. Con todo, en 
la Hoja Parroquial del 24 de no-
viembre se informó que todavía 
quedan por satisfacer 18.880,76 
euros del coste total por lo que 
se insta a continuar con el apa-
drinamiento de tubos.

Para devolver el instrumento 
a su esplendor fueron necesarias 
unas 5.600 horas de minucioso 
trabajo. Se restauraron los ele-
mentos originales conservados y 
se renovó el sistema de transmi-
sión entre la consola y el cuerpo 
del órgano. En el sistema sonoro 
del órgano se actualizó la totali-
dad de la cañutería y se reconstru-
yeron 46 tubos desaparecidos.

El alcalde, José Benlloch, y el edil Xus Madrigal acudieron al primer concierto.

Vila-real, ejemplo de 
buenas prácticas por el 
Memorial Democràtic
La concejala de Cultura, Rosario 
Royo, ha participado en la jor-
nada de la Xarxa de memòria 
Històrica -creada en 2015- e im-
pulsada por la Federación Va-
lenciana de Municipios y Pro-
vincias. La convocatoria se ha 
celebrado en Paterna y ha servi-
do para hacer un balance de las 
actuaciones llevadas a cabo por 
los diferentes ayuntamientos. 
En este punto, los participan-
tes han destacado a Vila-real 
como ejemplo de buenas prác-
ticas por su proyecto Memorial 
Democrático.

La jornada ha contado con la 
participación de representan-
tes de municipios valencianos, 
los diputados de Memoria His-
tórica de Valencia y Castellón, 
Ramiro Rivera y Tania Baños, 
respectivamente; el director ge-
neral de Calidad Democrática, 
Iñaki Pérez y, representantes de 
asociaciones memorialistas que 
han compartido experiencias y 
propuesto acciones que permi-
tan seguir avanzando en la sen-
sibilización y reconocimiento a 
las víctimas.

Vila-real inició el Memorial 
Democràtic en 2015 por lo 
que este año se ha celebrado la 
quinta edición. Mujeres y repre-
sión en los años de la victoria, 

2015; La Guerra Civil en la Vila, 
2016; El exilio y la acogida de 
refugiados durante la guerra, 
2017; Cultura y Educación, el 
alimento del alma en La Repú-
blica, 2018; y Espacios de me-
moria y huellas de silencio en 
la Vila, 2019 han sido los temas 
abordados hasta la fecha.

PETICIÓN
El pleno ha aprobado la mo-
ción presentada por el grupo 
municipal de Compromís para 
solicitar al Gobierno central el 
retorno de los restos de los 268 
vila-realenses cuyos cuerpos 
fueron trasladados en su día 
para ser enterrados en el Valle 
de los Caídos.

La propuesta ha contado con 
el apoyo del propio Compromís 
y del PSPV-PSOE, Ciudadanos y 
Unides Podem. Mientras, el PP 
se ha abstenido alegando que 
lo que se pide en la propuesta 
ya queda establecido en la Ley 
de la Memoria Histórica. Y, en 
su línea habitual, Vox ha vota-
do en contra de una moción 
que establece reclamar al Go-
bierno que facilite a las fami-
lias que lo soliciten recuperar 
los cuerpos de sus familiares, 
en buen número víctimas de la 
Guerra Civil.

La imagen de Santa Isabel fue llevada y custodiada por entidades musicales.

Los músicos de Vila-real 
rinden honor a su patrona
Vila-real ha celebrado la fiesta 
de Santa Cecília en una jornada 
de actividades, promovida por 
la Concejalía de Tradiciones, 
que empezó a las 8.00 horas con 
la tradicional diana a cargo de 
El Trull y La Lira, seguida, a las 
10.30 horas, por la procesión 
con la imagen de Santa Cecilia 
hacia la basílica de San Pascual. 
Allí, se ha oficiado la misa, con 
la intervención de la Coral Sant 
Jaume bajo la dirección de Al-
fredo Sanz y la Orquesta Fran-
cisco Tárrega bajo la dirección 
de Isabel Casalta. 

Al acabar, el Grup de Danses 
L’Anguila ha ofrecido unos bai-
les. A continuación, una proce-
sión hacia Els XIII ha servido 
para devolver la imagen de la 
patrona de los músicos.

Y como viene siendo habi-
tual, de la UM La Lira, se pro-
gramó un concieto que este 
año tomó como inspiración 
El Rey León. La representación 
llenó por tres veces el Audito-
ri Municipal, lo que se traduce 
en más de 1.500 personas, que 
disfrutaron de música, voz y 
coreografía.
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Agenda

l’orquestra francesc 
tàrrega reedita les millors 
bandes sonores del cinema

El 7 de desembre tindrà lloc a 
l’Auditori Municipal el concert 
La Tàrrega de cine, a les 19.00 
hores, a càrrec de l’Orquestra 
de Pols i Pua Francesc Tàrrega. 
El cine, amb totes les sensacions 
i les emocions que desperta en 
l’espectador, no seria el mateix 
sense les bandes sonores. Un re-
pàs per les més emblemàtiques.

U

nadal sobre rodes del club 
patí vila-real ocupa el centre 
de la ciutat el divendres 21

El divendres 21, de la mà 
del Club Patí Vila-real, amb la 
col·laboració de la Regidoria de 
Joventut, organitzen Nadal sobre 
rodes, un passeig amb patins i 
disfresses amb motius nadalencs 
que recorrerà els carrers del cen-
tre de la ciutat. Una activitat gra-
tuïta i oberta a totes les edats que 
arrancarà a les 18.30 hores.

U

sal de la fila commemora el 
dia més curt amb projeccions 
públiques i gratuïtes

El 21 de desembre és el Dia 
Internacional del Curtmetratge i 
per això es celebra el Dia més Curt 
(ED+C), esdeveniment d’àmbit 
global del qual Vila-real és subseu 
que vol difondre el curtmetratge 
amb projeccions públiques i gra-
tuïtes. A càrrec de Sal de la Fila 
amb hora i lloc per determinar al 
tancament de l’edició.

U

el club triatló organitza la 
x sant silvestre per a tancar 
l’any amb esport i diversió

El Club Triatló Vila-real orga-
nitza el 27 de desembre de 2019, 
la X Sant Silvestre, la cursa de la 
disfressa. Una cursa tant per als 
més joves com per als adults per 
a acomiadar 2019 amb una fes-
ta esportiva i lúdica. L’eixida de 
l’absoluta serà des de l’avinguda 
de la Murà a les 20.00 hores i 
s’arribarà a la plaça Major.

U

‘disnemanía 2’  arriba el dia 29 a 
l’auditori per a recaptar fons 
per a conquistando escalones

Conquistando Escalones por-
ta a l’Auditori Disnemanía 2: el 
reencuentro, un espectacle soli-
dari de Toy Produccions. Hi haurà 
una doble sessió, el 29 de desem-
bre a les 17.00 i a les 19.00 hores. 
Les entrades es poden adquirir en 
Servientradas i en la papereria 
Llig per un donatiu de 10 euros o 
12 en taquilla. Hi ha fila 0.

U

 telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP
C/ Josep Ramon Batalla, 38 . .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 . .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6. . . Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Av. del Mediterrani, 1 . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa. . .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n. . . . . . Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 adreces d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. de Pius XII, 43: Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24: Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. de la Murà, 14: Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ de Solades, 25: Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. de Mossén Ballester, 1: Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1: Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
C/ de Joan Fuster, 33: Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu:  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n: Tel. 964 547 000
AMICS: C/ de Betxí, 49: Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. de Colom, s/n: Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ del Monestir de Poblet, 24: Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2: Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
C/ del Monestir de Poblet, 15. Despatx 39: Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ del Molí, 4-A: Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ de la Soledat, 27: Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ del Mestre Goterris, 11: Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26: Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
C/ de València, 31-A: Tel. 964 521 341
FACSA: C/ de Carles Sarthou, 10: Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. d’Europa, 34: Tel. 964 500 153

 trens
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.




